
Velykos šiemet daug kur pasauly-
je bus kitokios, bet ypač – Ispa-
nijoje, pagarsėjusioje visą savai-

tę trunkančiomis Semana Santa proce-
sijomis. Ši šalis yra antroje vietoje pa-
gal užsikrėtusiųjų koronavirusu skaičių
ir trečia – pagal mirčių nuo jo. Vien Ver-
bų sekmadienį Ispanijoje užregistruoti 5 478 nauji atvejai ir 694 mirtys. Ispanijos pietuose žiemojan-
tys vilniečiai Gaiva ir Vytenis Lingiai gyvena gerokai uždariau nei yra įpratę, bet jaučiasi saugiai. 

Nors tai, kas vyksta aplink ir atrodo kaip baisus sapnas.   – 6 psl. 

Žmonės retai būna tokiais, kokiais atrodo – Francesco Petrarca
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laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

COVID-19: Balandžio 6 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 1,312,496 275,068  72,636

JAV 349,992 19,226 10,327    

Lietuvoje 843 8 14

Pavasaris vis tiek atėjo…

Kaip mes galime padėti
tiems, kuriems labiau-
sia reikia pagalbos? Į šį

klausimą ,,Chicago Mothers
Foundation” moterys nuolat
atsako savo darbais. Pasaulinės
COVID-19 pandemijos metu ši
mamų labdaros organizacija
nupirko apsauginių kaukių,
pirštinių ir jas dovanoja Čikagos
ir jos apylinkių ligoninėse dir-
bančioms medicinos seserims,
tarp kurių yra nemažai lietu-
vaičių. Nepamiršti lieka ir tie,
dėl kurių buvo įkurta ši orga-
nizacija – mažieji onkologiniai
ligoniukai Lietuvoje. 

– 5 psl. 

Čikagos mamos ligoninėms
dovanojo kaukių Pokalbis su Vytu Vaitkumi, kuris kiekvieną dieną eina į darbą

kaip į karą. Jis – jaunas plaučių ligų gydytojas, o jo ,,mūšio
laukas” – COVID 19 epicentru tapęs New Yorkas.  – 2 psl.

Vakar, sekmadienį, New Yorke užfiksuoti 8 243 nauji susirgimai, nuo ko-
ronaviruso mirė 594 žmonės. Pirmadienio duomenimis, iš viso New Yor-
ke yra bent 130 689 koronaviruso atvejai, užregistruotos 4 758 mirtys. Tie-

sa, savaitgalio skaičiai teikia vilties, kad susirgimų kreivė stabilizavosi: penk-
tadienį, balandžio 3 d., į New Yorko ligonines buvo paguldyti 1 095 pacientai,
šeštadienį, balandžio 4 d. – 574, sekmadienį, balandžio 5-ąją – 358. 

Balsas iš ,,pragaro”



2 2020�BALANDŽIO�7.,�ANTRADIENIS DRAUGAS

DRAUGAS
(USPS-161000)

THE LITHUANIAN WORLD-WIDE NEWSPAPER

Published on Tuesday, Thursday 
and Saturday 

except legal Holidays, Jan. 2nd, and Dec. 26th by
the Lithu anian Catholic Press Society, 

4545 W. 63rd Str., Chicago, IL 60629-5532. 
Tel.: 773-585-9500. Fax.: 773-585-8284
Periodical class postage paid at Chicago, IL 

and additional mailing offices.
Subscription Rates: $150.00.

GARBėS�PRENUMERATA $250.00
JAV – metams�$150.00 •�1/2�metų�$80.00 •�3�mėn.�$57.00

Pirma�klase�–$340.00 •�kartą�per�savaitę�$240.00
Į Kanadą –metams�$390.00 (USD) •�1/2�metų�$210.00 (USD) •�3�mėn.$110.00 (USD)

Į Lietuvą paprastu paštu –metams�$120.00 •�1/2�metų�$66.00
Internetinė prenumerata –metams $99.00 

TIK ŠEŠTADIEnIO LAIDA
JAV metams�$95.00 •�1/2�metų�$70.00 •�3�mėn.�$48.00

Į Kanadą–metams�$150.00 (USD) •1/2�metų�$120.00 (USD) •�3�mėn.$75.00 (USD)
Į�Lietuvą��– metams�$70.00

Mažindami pašto išlaidas, prenumeratos kvitų nesiunčiame. ,,Draugo” prenumerata yra mokama iš anksto.
Administracija�dirba�kasdien�nuo�9:00��iki�4:30,�šeštadieniais�nedirba.�
Redakcija�dirba�kasdien�nuo�8:00�iki�4:00,�šeštadieniais�nedirba.

Vyriausioji�redaktorė�–�
Ramunė�Lapas

vyr.redaktore@gmail.com

Redaktorė�–�
Virginija�Petrauskienė

Techninis�redaktorius�–
Jonas�Kuprys

Korektorė�–�
Dalia�Sokienė

Už�skelbimų�turinį�ir�kalbą�neatsakome.�

Straipsnių�autorių�nuomonė�nebūtinai�
sutampa�su�redakcijos�nuomone.

Administracija�–
skelbimai@draugas.org.,����administracija@draugas.org

Reklama –�Audronė�Kižytė,�
audreykizys@gmail.com,�630-805-1404

ONA DAUGIRDIENĖ, MD

Šiomis pandemijos dienomis mes kiekvie-
nas rūpinamės savo saugumu, stengiamės
sumažinti savo užkrečiamumo galimybes.

Lengva užmiršti, kad medicinos personalas ne-
turi tokios galimybės. Jie aptarnauja ligonius, kas-
dien į pavojų statydami savo pačių sveikatą. Tarp
jų yra ir nemažai lietuvių.

Žiniasklaidoje girdime ir skaitome apie koro-
naviruso epicentrą – New Yorko miestą su tūks-
tančiais sergančių, perkrautomis ligoninėmis,
ne pakankamomis medicinos priemonėmis. Šio-
je karo zonoje darbuojasi jaunas gydytojas dr. Vy-
tas Vaitkus, Board Certified vidaus ligų ir plaučių
ligų specialistas, kartu bebaigiąs ir critical care

specialybę. Jis dirba pačiame mūšio lauke. Prieš
savaitę pakalbinau jį telefonu 4 val. p. p., išbudin -
dama iš ir taip per trumpo miego. Į mano atsi-
prašymą jis maloniai numojo, sakydamas, kad vis
tiek buvo beveik laikas keltis ir ruoštis į naktinę
pamainą.

Daktare Vaitkau, norėčiau išgirsti apie dabartinį gy-
venimą ir darbą New Yorke užėjus pandemijai. Bet pir-
miausia papasakokite, kaip patekote į šį miestą.

Esu gimęs ir augęs Clevelande. Kai baigiau me-
diciną Ohio University, išvykau į New Yorką atlik-
ti vidaus ligų rezidentūros, po to papildomus metus
atlikau kaip ,,chief  resident” ir dabar treti metai spe-
cializuojuosi plaučių ligų ir critical care srityse. Tai-
gi New Yorke gyvenu septinti metai. Taip, kaip ir vi-
sas pasaulis, tik gal kitame lygyje, šiomis dienomis
išgyvenu neįsivaizduojamus įvykius.

Ar trūksta gydytojų, personalo?
Atsakysiu aplinkiniu keliu. Prieš kelias savai-

tes, tai buvo šeštadienis, man teko apžiūrėti vieną li-
gonį. Pirmadienį man pranešė, kad tas pacientas ser-
ga koronavirusu. Man buvo pasakyta likti namuose
ir 14 dienų atbūti savikarantiną, kol paaiškės, ar aš
nuo paciento neužsikrėčiau. Po dviejų dienų ka-
rantino, trečiadienį, buvau pašauktas atgal į darbą
su nurodymu nešioti N-95 kaukę. Administracija su-
vokė – jei ji laikysis tuometinių nurodymų dėl sa-
vikarantino, labai greitai ligoninėje nebeliks nei vie-
no gydytojo, nei kito personalo. Tad mes turėjome
dirbti rizikuodami, kad sergame, pacientas turėjo ri-
zikuoti priimdamas potencialiai sergantį gydytoją. 

Aš dabar dirbu 12 valandų pamainas, 6 dienas
iš eilės. Tada gaunu vieną laisvą dieną ir vėl pradedu
iš naujo. Jūs patys spręskite, ar pakanka gydytojų...

Ar galėtum spėti, koks nuošimtis pacientų ligoninė-
je yra užsikrėtę koronaviru?

Dar prieš kelias savaites ligoninėse buvo už-
krėstų ir neužkrėstų, dabar beveik visos lovos už-
imtos sergančių korona. Mes esame 20 plaučių ligų
,,fellows” (specialistai) ir rotacijos keliu aptarnau-
jame 5 New Yorko ligonines, įskaitant ir Kings
County ligoninę, didelę viešą miesto ligoninę (jos ati-
tikmuo būtų Čikagos Cook County H., tik dukart di-
desnė). Mano naujausias paskyrimas yra į SUNY
Downstate H., kuri dabar paskirta vien tiktai koro-
nos pacientams. Galite įsivaizduoti visą ligoninę, pil-

ną šių ligonių, ir kaip sudėtinga personalui juos die-
ną iš dienos aptarnauti ir tuo pačiu mėginti save ap-
saugoti nuo užkrėtimo.

Klausimas apie asmeninę apsaugą. Buvo didelė kri-
zė dėl nepakankamo aprūpinimo pirštinėmis, kaukėmis, cha-
latais. Dabar padėtis lyg gerėja. Kaip iš tiesų yra ligoninė-
se?

Vienu metu buvo taip, kad atėjęs į darbą neži-
nojai, ar tą dieną ligoninė turės tau ko reikia. Aš

Reportažas iš koronos mūšio lauko 
Pašnekesys su dr. Vytu Vaitkum iš pragaro New Yorke

Plaučių ligų ir critical care specialistas dr. Vytas Vaitkus, dir-
bantis New Yorko ligoninėse

svarsčiau, ką daryčiau, jei apsauginės aprangos ne-
būtų... Bet kažkaip stebuklingai vis iš kažkur atsi-
rasdavo. Prie ligoninės sandėlių stovėdavo sargybi-
nis, saugodamas, kad niekas be leidimo nieko nepa-
imtų. Kitur apsauginiai reikmenys buvo užrakinti
narkotikų spintoje ‒ labiausiai saugomoje vietoje li-
goninėje.

Dar vienas pavyzdys. Krizės pradžioje mūsų li-
goninės aikštelėje buvo pastatyta palapinė, kur me-
dikai atlikdavo korona testus įtariamiesiems. Po kiek-
vieno ligonio reikėdavo keisti pirštines ir kaukes. La-
bai greitai susiprato, kad taip kasdien sunaudojami
didžiuliai kiekiai apsauginių reikmenų, o ligoninė-
je buvo jų trūkumas. Palapinė buvo uždaryta.

Kitas pavyzdys. Mums atsiuntė padėti du dak-
tarus iš kito skyriaus. Tačiau neleido jiems pasiim-
ti apsauginių reikmenų iš ICU atsargų. Šiems ge-
riesiems samariečiams buvo pasakyta patiems kur
nors susižvejoti ko reikia. 

Kaip tu rengiesi dirbdamas?
Pirmiausia apsivelku medžiaginiais chirurgo rū-

bais ‒ ,,scrubs”, ant jų velkuosi antrą sluoksnį tokių
pačių, bet popierinių ,,scrubs”. Kadangi abeji marš-
kiniai trumpomis rankovėmis, velkuosi trečią sluoks-
nį – chalatą ilgomis rankovėmis. Ant veido pir-
miau sia deduosi N-95 kaukę. Ji turi būti daugkarti-
nė, tad ant jos deduosi vienkartinę. O kadangi dar rei-
kia apsaugoti akis ir viršutinę veido dalį (akiniai šiuo
atveju bereikšmiai), ant jos ‒ aukštyn kojom ‒ chi-
rurginę kaukę su permatomu skydu. Ir, žinoma,
pirštines bei batus. Dalis šios aprangos turi būti kei-
čiama po kiekvieno ligonio. Tarp kitko, teko nusi-
skusti ūsus ir barzdą, kad kaukė tampriai prie odos
prigultų.

Dabar, kadangi visi pacientai ligoninėje užsikrėtę
korona, apranga savotiškai supaprastėjo. Kaip nuo-
traukoje matyti, ant ,,scrubs” dabar dėviu tik visą
kombinezoną ir apžiūrėdamas ligonius jo nebekeičiu,
nebereikia saugoti neužkrėstųjų ‒ jų nėra! Tėvai iš
Clevelando parūpino man aukštos kokybės šalmą 3M
6800 su labai efektingu P100 filtru. Labai lengva kvė-
puoti jį dėvint. Visi kolegos man to šalmo pavydi. 

Girdime, kad yra didelis trūkumas dirbtinio kvėpavi-
mo aparatų.

Aparatų trūksta, bet tai tik ledkalnio viršūnė.
Trūksta vietų, kur juos dėti, pradės trūkti ir perso-
nalo juos aptarnauti. Visos lovos MICU (Medical In-
tensive Care Unit) užimtos ventiliuojamų ligonių. Ka-
dangi nebūtinų operacijų nebedaroma, tai visas
SICU (Surgical Intensive Care) užleistas korona li-
goniams ir net PICU (Pediatric ICU) savo amžiaus ri-
bas praplatino, kad korona ligonis iki 30 metų galė-
tų būti pas juos paguldytas. 

Greitosios pagalbos skyriaus (ER) gydytojai ne-
turėdami ventiliatorių išradingai ne kartą ligoniui
sumontavo laikiną kvėpavimo pagalbą. Marle tamp-
riai pritvirtino CPAP kaukę, šiaip naudojamą dėl mie-
go apnėjos, pridėjo ventiliatoriaus vamzdžius, įter-
pė vožtuvą ir prijungė tiesiai prie deguonies srovės.
Nebuvo jokio būdo patikrinti oro spaudimo ar tie-
kiamo deguonies, bet ką daryti, kai pacientas dūsta
ir nėra nei ventiliatorių, nei personalo ranka pum-
puoti jam deguonį? Savo kūrybingumu šie gydytojai
išgelbėjo ne vieną gyvybę. Pagalvojau, kad šitokios
sąlygos turbūt egzistuoja tik karo lauke.

Nukelta į 11 psl.

Koronos karys su naujausia apsaugine apranga.
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AUDRONĖ ŠKIUDAITĖ

Kazickų šeimos fondas greta savo įprastinės
labdaringos veiklos operatyviai sureagavo į
pasaulį ir Lietuvą sukrėtusią koronaviruso

(COVID-19) pandemiją. Kreipdamasis į savo drau-
gus Jungtinėse Amerikos Valstijose fondas kvie-
čia aukoti konkretiems tikslams Lietuvoje ir nurodo
siūlomas paramos kryptis: mažiau galimybių tu-
rinčioms šeimoms, kuriose auga vaikai, globoja-
mi „Jaunimas gali”, „Gelbėkit vaikus” ir „SOS vai-
kų kaimai”, bei gydymo įstaigoms ir medikams,
kovojantiems su Covid-19 Lietuvoje.

„Draugo” korespondentė kreipėsi į Kazickų
šeimos fondo Vilniaus atstovybės direktorę Agnę
Vertelkaitę, kuri sutiko pakomentuoti Fondo
veiklą krizės metu: kokiems tikslams bus skiria-
mos lėšos ir į kieno gerą valią apeliuojama.

Kaip gimė idėja įsijungti į kovą su pandemija Lietu-
voje?

Vos Lietuvoje paskelbus karantiną, savaitinia-
me komandiniame pokalbyje, kuriame paprastai da-
lyvauja JAV ir Lietuvos komandos bei prisijungia Ka-
zickų šeimos nariai, mūsų prezidentė Jūratė Ka-
zickaitė iš karto pasiteiravo, kokie didžiausi porei-
kiai išryškėjo Lietuvoje šios krizės akivaizdoje. Su-
rinkome informaciją ir supratome, kad dabar la-
biausiai trūksta apsauginių priemonių medikams bei
papildomos aparatūros gydymo įstaigoms kovojant
su Covid–19. Tačiau tai akivaizdžiausia problema, ku-
riai sprendimo ėmėsi ieškoti daug dosnių Lietuvos
žmonių, organizacijų bei įmonių. Pasigilinus labiau
paaiškėjo, kad mažiau matoma problema ryškėja ben-
druomenių, jau ir iki krizės gan sunkiai besiver-
čiančių, rate. Šeimoms, neturinčioms santaupų ir
praradusioms darbus, trūksta būtiniausių produk-
tų, vaikams, gyvenantiems socialinės rūpybos šei-
mose, trūksta saugumo ir nors truputį kokybiškes-
nio maisto: gabalėlio mėsos ar gardumyno šv. Vely-
kų proga, būtinų higienios prekių: prausiklio, dan-

Kazickų šeimos
fondas kviečia
prisijungti prie
pagalbos pandemijos
krečiamai Lietuvai

tų pastos, skalbimo miltelių, o dažnai ir interneto ry-
šio namie, kad galėtų mokytis nuotoliniu būdu.

Kazickų šeimos fondo dėmesys jau keletą metų
yra skiriamas socialiai jautrioms grupėms, jaunimo,
augančio šiose bendruomenėse, švietimui, suteikiant
galimybes investuoti į save ir atkakliai siekti užsi-
brėžtų tikslų. Tuo pagrindu 2015 m. buvo įkurta prog-
rama „Jaunimas gali”. Jos pagrindinis tikslas yra
ugdyti jaunimo, augančio atokiuose Lietuvos kam-
peliuose, socialinius, emocinius ir kitus gyveni-
miškus įgūdžius. Programa, paprastai veikianti iš-
tisus mokslo metus, šiuo metu yra itin būtina su-
teikiant vaikams būdą ir toliau būti aktyviems, po-
zityviems ir išlaikyti ryšį su treneriais, komandos
draugais ir programa. ,,Jaunimas gali” komanda tę-
sia užsiėmimus nuotoliniu būdu, palaiko ryšį su da-
lyviais ir jų šeimomis bei ieško būdų padėti šeimoms,
susidūrusioms su sunkumais.

Kazickų šeima tiki – kad visai visuomenei būtų
geriau gyventi, reikia pirmiausia pasirūpinti silp-
niausia jos grandimi. Per daugiau kaip 20 gyvavimo
metų Kazickų fondas turi susiformavusią bendruo-
menę, kuriai teikiama tęstinė parama. Mūsų tinkle
yra ir keletas vaikų dienos centrų, taip pat globos ins-
titucijų, mokyklų, kurios orientuotos būtent į so-
cialiai pažeidžiamas grupes. Taigi supratę, kad tokia
krizė pirmiausia paliečia šeimas su menkomis ar ne-
pastoviomis pajamomis, atrinkome dvi skėtines or-
ganizacijas, kurios pagelbsti būtent finansinių iš-
šūkių  patiriančioms  šeimoms,  kuriose  auga vai-
kai. Tai „Gelbėkit vaikus” ir „SOS vaikų kaimai”.
Šios organizacijos suteikia daugiau kaip 650 šeimų
būtiniausią maisto, higienos reikmenų pagalbą,
emocinę paramą, motinystės ir tėvystės konsulta-
cijas. Šiuo metu renkamos lėšos saugios pastogės įkū-
rimui vaikams, augantiems nesaugiomis sąlygo-
mis. 

Ar Fondas numato pri-
sidėti prie šių sunkumų
sprendimo ir savomis lėšo-
mis?

Tikrai taip, Fondo
Valdyba, vadovaujama
prezidentės J. Kazickai-
tės, jau priėmė sprendi-
mą ne tik skirti lėšų la-
biausiai krizės paveik-
toms šeimoms paremti,
bet ir pavedė mūsų ko-
mandai rinkti naujausią
informaciją apie di-
džiausius poreikius bei
pasirūpinti, kad parama
operatyviai pasiektų ga-
vėjus. Intensyviai dirba-
me bendraudami su Fon-
do tinkle esančių orga-
nizacijų atstovais, socia-
liniais darbuotojais,
programos ,,Jaunimas
gali” vykdytojais skir-
tingose Lietuvos vieto-
vėse. Registruojame di-
delių iššūkių slegiamas
šeimas, dirbame su par-
tneriais, kad būtų suda-
rytos sąlygos joms už fon-
do lėšas gauti maisto pro-

duktų, higienos ir kitų būtinų reikmenų. Tai visai
naujas mūsų veiklos aspektas, tačiau savo komandoje
turime vien pasišventusius ir jėgų padėti kitiems ne-
gailinčius žmones, o šioje sudėtingoje situacijoje visi
turime susitelkti ir daryti viską, kas mūsų galioje,
kad vieni kitus palaikytume. 

Suburdami daugiau žmonių bendram tikslui, ga-
lime dar daugiau nuveikti, todėl nuoširdžiai ti-
kiuosi, jog prie šios misijos savo aukomis prisijungs
ir Lietuvą branginantys žmonės JAV.

Kodėl Fondas labiausiai apeliuoja į JAV gyvenančius
tautiečius?

Kazickų šeimos fondas veikia tiek JAV,  tiek Lie-
tuvoje. Tai tarptautinis fondas, turintis 501(c)(3)
statusą ir suteikiantis JAV gyvenantiems aukotojams
galimybę pasinaudoti mokestinėmis lengvatomis. To-
kiu būdu taip pat išvengiama banko pervedimo mo-
kesčių ir visa suma tiesiogiai pasiekia gavėją. Kitu
atveju aukotojai gali rinktis lėšas pervesti jungda-
miesi prie organizacijų svetainių tiesiogiai ir au-
kodami per Lietuvos bankų sistemas.

Idėją sudaryti šią aukojimo per Kazickų šeimos
Fondą galimybę pasiūlė Amerikos lietuvė Sandy Bak-
sys. Matydama, jog tai dar vienas būdas Fondui pri-
sidėti  prie gerų darbų, New Yorko komanda ėmėsi
iniciatyvos įgyvendinimo. Tad aukoti galima jau da-
bar. 

Kokiu būdu galima paaukoti Kazickų šeimos fondo pa-
tvirtintoms organizacijoms Lietuvoje?

Aukoti galima Fondo interneto svetainėje adresu
www.kff.lt per ,,PayPal” arba kreditine, debetine ban-
ko kortele. Vos atsidarę pagrindinį svetainės pusla-
pį rasite visą informaciją apie galimybę aukoti ko-
vai su koronavirusu bei pandemijos sukeltomis so-
cialinėmis pasekmėmis Lietuvoje. Ten pateikiama iš-
samesnė informacija apie atrinktas ne pelno orga-
nizacijas kartu su nuorodomis į jų interneto sve-
taines. Spustelėjus ,,Donate” mygtuką nukreipiama
į aukojimo platformą, kurioje galima pasirinkti
konkrečią organizaciją iš sąrašo bei būdą lėšoms per-
vesti. 

Atkreipiu dėmesį, kad Kazickų šeimos fondas
yra tik tarpininkas, padedantis sujungti nuo mo-
kesčių nurašomą auką JAV su aukotojo iš patvirtinto
sąrašo pasirinkta ne pelno organizacija Lietuvoje. Au-
kos negalės būti pervestos jokioms kitoms organi-
zacijoms ar fiziniams asmenims. Kazickų šeimos fon-
das nepasilieka mokesčio už šią paslaugą.

Prašome priminti, kokiu principu dirba Kazickų šei-
mos fondas.

Pirmiausia noriu pasakyti, kad krizės akivaiz-
doje Fondo vykdoma veikla kiek skiriasi nuo mūsų
įprastos veiklos.

Kazickų šeimos fondas veikia neliečiamo kapi-
talo fondo principu. Pardavęs ,,Omnitel” dr. Juozas
Kazickas įkūrė Kazickų šeimos fondą ir investavo
gautą kapitalą, nuo kurio gaunamos kasmetinės pa-
lūkanos skiriamos filantropinei veiklai vykdyti.
Tokiu būdu yra užtikrinta ilgametė, tęstinė ir ne-
priklausoma Fondo veikla. Skirtingai nei daugelis
kitų fondų, Kazickų šeimos fondas nerenka aukų ir
paprastai neprašo aukoti, nes jis pats nuolat gene-
ruoja pajamas, kurias gali skirti paramai.

Nukelta į 11 psl.

Kazickų�šeimos�fondo�Vilniaus�komanda�(iš�k.):�Arminas�Vareika,�Agnė�Vertelkaitė,�Ieva�Sriebaliūtė�ir�Benas�Mačiulai-
tis. Kazickų� šeimos� fondo�archyvo�nuotraukos

Iš�k.:�Juozas�(viršuje),�Mykolas,�Jūratė�ir�Jonas�Kazickai.
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TELKINIAI

DANGUOLĖ NORKŪNIENĖ

Koronaviruso protrūkis, paskelbtas  pasauline pa-
ndemija,  skaudžiai palietė kultūros ir meno or-
ganizacijas.  Ištuštėjo muziejai, koncertinės salės,
sustojo visas renginių verslas.  Mus, lietuvius, puo-
selėjančius tautiškas lietuviškas tradicijas čia, už-
jūryje, toli nuo Tėvynės Lietuvos, labiausiai nera-
mina sustojęs lietuviškas kultūrinis gyvenimas.
Kaip  šiomis sudėtingomis dienomis gyvena Pa-
saulio lietuvių centre įsikūręs lietuvybės traukos
židinys – Lietuvių dailės muziejus ir galerija ,,Sie-
la”?  Kalbamės su galerijos direktore  Asta Zim-
kus. 

Kai dėl koronaviruso grėsmės pasaulis ėmė stabdyti
ir užsidarinėti duris ir sienas, jūs tai pajutote pirmieji. Meno
galerijoje „Sieloje” buvo atšauktas Klaipėdos jaunimo te-
atro spektaklis-koncertas „ Graži ir ta galinga”. Aktoriai at-
skridę, aparatūra užsakyta ir sustatyta, bilietai išparduo-
ti,  bet ryžotės viską stabdyti ir perkelti į virtualią erdvę? 

Suplanuotas Klaipėdos jaunimo teatro koncer-
tas turėjo įvykti pačiu neaiškiausiu metu – valdžia
priiminėjo įstatymus ne dienomis, o valandomis.

Mūsų renginys dar tilpo pagal nurodymus – susi-
būrimai tik iki 200 žmonių,  bet buvo neramu.  Ži-
noma, bilietai rezervuoti,  viskas pagal planą ir še
tau – virusas plinta. Atšaukti nuspren dėm iki kon-
certo likus aštuonioms valandoms. Virtualus kon-
certas (aišku, ne visas, tik trečdalis jo) buvo trans-
liuojamas gyvai per ,,Facebook” platformą. Salėje sė-
dėjo 6 žiūrovai – šeimos, kurių namuose buvo apsi-
stoję atlikėjai. Tai buvo išskirtinė ir nuostabi patirtis
ne tik atlikėjams, bet ir organizatoriams. Koncertą
gyvai matė per 4 000 žmonių ne tik iš Čikagos, bet ir
Californijos, Texas, Kanados, Australijos, Meksikos.

Visus nuostolius atpirko žmonių supratingumas
ir pagalba. Žmonės bilietus grąžino (dar liko 20 bi-
lietų, kurie neatsišaukia), atsiėmė pinigus, o kiti tie-
siog paaukojo kolektyvo išlaidoms padengti. Jiems
ypač dėkojame!  Dosnioji Angelika Malinauskienė ati-
darė Go Fund platfomą ,,Facebook”,  kur norintys irgi
prisidėjo prie išlaidų visiems patogiu būdu.

Esame dėkingi visai Klaipėdos jaunimo teatro
trupei, direktoriui Tomui Jankauskui už drąsius
sprendimus kritiškomis akimirkomis.

Lietuvių dailės muziejus, galerija „Siela” uždaryti lan-
kytojams, tyla jūsų koncertinės salės scenoje – atšaukti kon-
 certai, spektakliai, parodos, kiti renginiai – koronaviruso
protrūkio padarinius kultūros ir meno žmonės jaučia

skau džiausiai.  Ką teko atšaukti, sustabdy-
ti, dėl ko ypač skauda širdį? Kurie atšaukti
renginiai bus perkelti, gal kai kurie jų pakeis
formą? 

Taip, atrodo, kad veikla užsidarė ba-
landžiui ir tikriausiai net gegužei. Mums
tai – 14 renginių. Gal liūdniausia dėl tra-
dicinio Poezijos pavasario. Buvo laukia -
mi poetai ir svečiai iš įvairių valstijų.
Bet organizatoriai žada poetus irgi kel-
ti į virtualią erdvę. 

Visada daug šurmulio sukeliančios
vaikų meno parodos, pavasariniai reči-
taliai, skaitovų konkursas, Mamų unijos
prabangus renginys – suplanuotu laiku
nebeįvyks. Gaila įdėto darbo, ruošos,
šventinių akimirkų, bet išgyvensime ir
tai. Žmonės yra supratingi, atlaidūs,
draugiški ir šiuo metu ypač tai jaučiame.
Situacijai keičiantis, mums teks prisi-
taikyti.

Keista įsivaizduoti spengiančią tylą jūsų
„Sielos” galerijos koridoriu se ir Vaikų meno
mokykloje, nebeliko to smagaus įprastinio vai-
kiško klegesio.  Bet nesustojate, viltingai žiū-
rite į ateitį, elektroniniu paštu ėmėtės regist -
racijos į artėjančią vaikų  Meno stovyklą va-
sarai. Kaip se-
kasi? 

Buvome
užsukę į dirb -

tuves – tyla; muziejus –
kupinas paslapties, kaž-
kokia vos juntama ypa-
tinga estetika ir rimtis.
Sustingusi tapytojos Auš-
ros Jankauskaitės paro-
da, taip ir nesulaukusi
atidarymo, dirbtuvėse –
mokinių darbeliais pri-
pildytos lentynos, stal-
čiai, kantriai laukiantys
pavasario parodos...
Ech... Susitvarkysime.
Jei Dievas duos, visų taip
laukiamos vasaros sto-
vyklos birželio mėnesį
turėtų įvykti. Paskelbus
registraciją, tėveliai, kaip
ir praėjusiais metais, per
vieną dieną užregistra-
vo 100 meno išsiilgusių
vaikų. Jie laukia, lau-

Kūrybinė prastova – tobulas laikas  savyje atrasti kūrėją

Puiki nuotaika.  Su organizatoriais ir aktoriais po virtualaus  Klaipėdos jaunimo teatro koncerto.
Asmeninio�Astos�Zimkus�albumo�nuotraukos�

kiame ir mes. Visi būsime sveiki ir pilni energijos va-
sarai, – tikiu.

Ką asmeniškai šiame sąstingyje veikia „Sielos” direktorė
Asta Zimkus ir jos šeima, „Sielos” kūrybinė bendruomenė,
savanoriai, padėjėjai, mokytojai ? Kaip išnaudojate tą kū-
rybinę prastovą?

Aš asmeniškai, kad ir kaip keistai tai nuskam-
bėtų, labai džiaugiuosi šiuo karantino laiku. Žinoma,
rūpi tėveliai Lietuvoje, uždarytos sienos, dukra New
Mexico, dirbanti medicinos srityje, bet aš rami. Vis-
ką, kas svarbiausia, kiekvienas turime savyje. Jei tai
ramybė, meilė, tai negatyvas, baimė ir išoriniai
įvykiai niekada neužgoš šių vidinių žmogaus turtų.
Vyras Vidas turi pagaliau laiko atsipūsti nuo darbų
ir mes leidžiame laiką namie daug bendraudami, ga-
mindami maistą, tvarkydami aplinką, žiūrėdami
dvasingus filmus, skaitydami. Karantinas – tobulas
laikas kiekvienam savyje surasti kūrėją. Mes lipdom
angelus, kuriame planus. Vidas skulptorius, tai ir
kiekvienas angelo veidas jam tampa realus, žmo-
giškas, su išraiška. Tų originalių angelų gali prireikti
ateityje tiems, kuriems išslysta karts nuo karto
žemė iš po kojų. Aš tęsiu savo ,,Karalienės ryto” indų
kolekciją – puodeliai, žvakidės, dubenėliai. Pirkėjams
patikdavo, jau nespėdavau prigaminti, o dabar štai –
atsirado laiko. Linkiu visiems sveikatos ir nepasi-
duoti nerimui. Pasikartosiu – ieškokime lobių savyje.
Visi jų turime, nes esame sielos, įsikū niję žmonėse
ir pasirinkę šį nuostabų gyvenimą žemėje.

Dėkojame už pokalbį.

Astos ir Vido Zimkų kūrybinė prastova – angelai. 

LEMONT, IL

Sustingusi tapytojos Aušros Jankauskaitės paroda tuščioje galerijoje.



sauginių kaukių, 5 000 guminių pirštinių. E. Zasi-
mauskaitė sakė, kad šių daiktų kainos pastaruoju
metu yra dešimteriopai išaugusios. Tačiau teko tai-
kytis prie naujos realybės ir už apsaugines kaukes
bei pirštines mokėti tiek, kiek jas įkainojo pardavė-
jai.  Dar gerai, kad pavyko sulaukti užsakytų prekių.
Juk yra nemažai pavyzdžių, kai užsakytos  apsau-
ginės kaukės išsiunčiamos kitiems, tiems, kurie
pasiūlo didesnę kainą, nepaisant to, kad pirmasis už-
sakovas  buvo jau sumokėjęs už prekes. 

Moterims labai pagelbėjo tai, kad jos palaiko ry-
šius su patikimais tiekėjais – iš jų jau kelerius me-
tus ,,Chicago Mothers Foundation” di-
deliais kiekiais pirkdavo apsauginių
vaikiškų spalvingų kaukių, skirtų ma-
žiesiems ligoniukams Lietuvoje. Beje,
iš Lietuvos atėjo žinia, kad vasarą či-
kagiškių mamų tūkstančiai atsiųstų
kaukių ypač reikalingos dabar, kai on-
kologinėmis ligomis sergantys mažie-
ji atsidūrė didelės rizikos grupėje. O
Lietuvoje vaikiškų kaukių ypač trūks-
ta. 

Praėjusios savaitės pabaigoje Či-
kagos mamų nupirktų kaukių ir pirš-
tinių buvo pristatyta į kelias ligonines,
tarp kurių –  Edward, Hinsdale, La
Grange, Silver Cross ligoninės, Rush
University Medical Center. E. Zasi-
mauskaitė sakė, kad daugelyje iš šių gy-
dymo įstaigų med. seserims skiriama

viena apsauginė kaukė per savaitę, todėl darbuoto-
jos jaučiasi labai nesaugios. Jos džiaugiasi gavusios
dovanų ir jaučiasi labai dėkingos. 

Dalis Mamų organizacijos nupirktų kaukių
buvo pristatytos į Lemontą. Edita pasakojo, kad jai
paskambino seselė Laimutė, kuri domėjosi, kaip šiuo
sunkiu metu laikosi Pal. Jurgio Matulaičio misijos
parapijos nariai. Moterims besikalbant paaiškėjo, kad
misijoje nėra kaukių. E. Zasimauskaitė pasiūlė jų
šiek tiek nuvežti. Kaukės labai pravers ir seselėms,
ir kunigui, ir PLC gyvenantiems vyresnio amžiaus
žmonėms. 

Lietuvis verslininkas 
ir amerikietis aktorius
kovoje prieš koronavirusą
Antradienį,�2020�m.�kovo�24�d.,�sunkvežimių�ben-
drovė�Unlimited�Carrier�Inc.,�kurios�centras�yra�Bol-
lingbrook�mieste,�Illinois,�paskyrė�50�sunkvežimių
medicininių�reikmenų�gabenimui� ligoninėms,�ne-
imdama�už�tą�paslaugą�jokio�mokesčio.��

Visame pasaulyje valstybės stengiasi kaip nors
sulaikyti koronaviruso, ar COVID-19, plėtrą.
Staiga padaugėjo žmonių, kuriems reikalinga

medicininė priežiūra. Tas padaugėjimas virto didele
našta sveikatos apsaugos sistemai. Daugelyje ligo-
ninių trūksta lovų užsikrėtusiems pacientams. Li-
goninėms gresia trūkumas gyvybiškai svarbių
reikmenų šių pacientų gydymui ir pagrindinio
medicinos personalo apsaugai.  

Pagrindinė viruso plėtros priežastis yra užsi-
krėtimo dažnumas. Sergantis gripu vidutiniškai už-
krečia vieną asmenį. Sergantys COVID-19 užkrečia
vidutiniškai tris asmenis.  Medicinos žinovai nu-
stato tokius vidurkius, atsižvelgdami į pacientų el-
gesį ir į jų aplankytas vietoves, kol dar nebuvo pa-
sirodę viruso simptomai. Svarbu atsiminti, kad šie
skaičiai remiasi tais atvejais, apie kuriuos medici-
ninis pasaulis turi žinių. Šios žinios kelia daug rū-
pesčių dėl ateities.  

Kai kurie žinovai mano, kad skaičius pacientų,

kuriems bus reikalingas papildomas deguonis ar
kita medicininė priežiūra, gali siekti 14 proc. visų
COVID-19 pacientų. Dėl greitos COVID-19 plėtros
kartu su dažnai neryškiai pasirodančiais simpto-
mais užsikrečia daug žmonių.  Dauguma ligoninių
nebuvo pasiruošusios priimti tokį didžiulį pacien-
tų antplūdį, kurį sukėlė COVID-19 epidemijos prot-
rūkis. Kadangi mažėja medicininių reikmenų, dau-
gelis medicinos srities darbuotojų bijo, kad jiems ne-
pavyks aptarnauti visų, kuriems reikalinga pagal-
ba.  Ligoninių darbuotojai ne tiek bijo koronaviru-
so, kiek bijo, kad pritrūks apsaugos reikmenų, ku-
rie juos apsaugo nuo ligos ir nuo pavojaus, ir jie gali
užkrėsti kitus.   

Šiuo metu kritiškai svarbu, kad sėkmingai ir
kuo skubiau veiktų reikalingų reikmenų pristaty-
mas ligoninėms. COVID-19 epidemijos protrūkio
metu ligoninėms labai svarbu, kad vaistai ir kiti rei-
kalingi reikmenys būtų pastoviai pristatomi. Bet
koks reikmenų pristatymo vėlavimas gali turėti sun-
kių pasekmių.  

Kai kurie asmenys ir verslai COVID-19 epide-
mijos protrūkio metu pasinaudoja proga ir stengiasi
įgyvendinti savo bendrovių vertybes ir savo dar-
buotojus paskatinti atlikti gerus darbus kitiems. Ig-
nas Jurkonis, bendrovės Unlimited Carrier Inc. va-
dovas, paskyrė 50 bendrovės sunkvežimių medici-
ninių reikmenų pristatymui ligoninėms ir tiems, ku-
riems jos labiausiai reikalingos. Bendrovė Unlimited
Carrier Inc. už šias paslaugas neima mokesčių ir
stengiasi reikmenų pristatymus kuo greičiau ir kuo
lanksčiau atlikti.  

Hollywoodo aktorius ir Igno Jurkonio draugas
Ian Ziering remia šias Jurkonio pastangas sumažinti
koronaviruso epidemijos antplūdžio poveikį. Jiedu
viliasi, kad jų pastangos padės ligoninėms lengviau
ir efektyviau įsigyti reikalingų reikmenų. Ian Zie-
ring ir Ignas Jurkonis nori būti geru pavyzdžiu
mūsų bendruomenėms ir kitiems veikiantiems
verslams. Jie ragina kitus gaminti produkciją, ku -
ri ypač reikalinga  pandemijos metu, juos prista tyti
savo bendruomenėms, kad būtų galima išgelbėti
žmonių gyvybes ir padėti viruso paliestiesiems grei-
čiau ir visiškai atsigauti.

Pagal�abnewswire.com�info�parengė
Rimas Černius
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VIRGINIJA PETRAUSKIENĖ

Ką�kiekvienas�galime�nuveikti,�kad�COVID-19�pada-
rytų�kuo�mažiau�žalos?�Savo� labdaringa�veikla�pa-
garsėjusios� organizacijos� ,,Chicago�Mothers� Foun-
dation”�(savo�,,Facebook”�grupę�pavadinusios�,,Vilties
aitvarai”)�narės�nusprendė,�kad�jos�gali�bent�kiek�pa-
gelbėti�ligoninėse�dirbantiems�specialistams,��pado-
vanodamos�jiems�apsauginių�kaukių.��

Šios organizacijos vadovė Edita Zasimauskaitė
priminė, kad mamos susibūrė ir veikia, kad kaip
galėdamos pagelbėtų Lietuvoje onkologinėmis

ligomis sergantiems vaikams. 
,,Buvome suplanavusios labdaros renginį, kuris

turėjo būti surengtas gegužės 2 dieną. Į jį būtų atvykę
svečių iš Lietuvos. Renginio metu dešimčiai ser-
gančių vaikų būtume padovanojusios reabilitacijai
reikalingos įrangos – specialių lovų, vežimėlių… Ta-
čiau pasaulyje paskelbta pandemija pakoregavo pla-
nus – renginį teks nukelti vėlesniems laikams. Savo
pažadų nepamiršime – žadėtos dovanos kiek vėliau
pasieks ligoniukus. O dabartinės nelaimės akivaiz-
doje pamanėme, kad mes galėtume prisidėti prie li-
goninėse dirbančių medicinos darbuotojų saugos. Juk
daug lietuvių moterų čia dirba medicinos seserimis”,
– sakė E. Zasimauskaitė. 

,,Chicago Mothers Foundation” skyrė 3 500 do-
lerių ir už juos nupirko 1 000 vienetų N95 (99 pro-
centais apsaugančių nuo viruso), 500 chirurginių ap-

Čikagos mamos ligoninėms dovanojo kaukių

Ignas�Jurkonis�ir�aktorius�Ian�Ziering

Mažiems�Lietuvos�ligoniukams�–�Čikagos�mamyčių�dova-
notos�kaukės.

Hinsdale�ligoninės�medikai�dėkoja�lietuvėms�,,Chicago�Mothers�Foundation”�moterims�už�dovanotas�apsaugos�nuo�CO-
VID-19�priemones.

Automobilio�bagažinėje�–�kaukės�ir�pirštinės�Pal.�Jurgio�Matulaičio�misijai
Lemonte.
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RAIMUNDAS MARIUS LAPAS
Specialiai „Draugui” iš Vilniaus

„Draugo”� puslapiuose� jau� skaitėme� pokalbius� su
lietuviais�Italijoje,�Prancūzijoje.�Šiandien�atsisukame
į�Ispaniją,�vieną�iš�tų�šalių,�kuriai�koronavirusas�kir-
to�stipriausiai.�

Bet pradžioje – porą žodžių apie save. Taip, taip,
kaip supratote, vis dar esu Vilniuje. Kovo 19 d.
sulaukiau žinios iš JAV konsulo su pranešimu,

kad užstrigusiems JAV piliečiams rytojui numatomas
čarterinis skrydis iš Vilniaus į Londoną. Organizuoja
sostinės Dariaus ir Girėno gatvėje įsikūrusi kelionės
agentūra. Ne, pagalvojau, nenoriu sulaukti „Lituanicos”
likimo! Manau, kad likti Lietuvos sostinėje šiuo metu
saugiau nei leistis į kelionę. O jeigu O’Hare patupdys
į karantiną? Konsulas pritarė mano sprendimui. 

Dėl savo naujausios viešnagės tapau labai prie-

tais pačiais metais, kaip ir su būsima savo žmona –
1983-aisiais. Ir nuo tada mūsų ryšiai nenutrūko. 

Žinojau, kad jie dabar laiką leidžia už Lietuvos
ribų – Ispanijoje – kur šilta, gera, vandenynas, kur
groja nuostabios gitaros ir žmonės geria svajonių
vyną. Bet šiandien virš šios šalies kabo tokie pat juo-
di debesys, kokie kabojo virš Kinijos, o dabar – ir virš
visos Europos bei Jungtinių Amerikos Valstijų. Su-
siskambinau su Gaiva ir Vyteniu, norėdamas suži-
noti, kokios nuotaikos jų padangėje.

Papasakokite, kada pirmąsyk apsilankėte Ispanijoje?
Gaiva (toliau GL): 2016 metais. Pagalvojome, kad

būtų smagu žiemą praleisti kur šilčiau. Tenerifėje pa-
buvome keletą mėnesių, bet saloje per maža erdvės,
nėra kur keliauti… Sala – ne mums. Panaršiau in-
ternete – vidutinė temperatūra žiemą Malagoje 18° C.
Užteks, nutarėm ir atvykom čia su dukra ir anūkė-
liu. Buvo neįtikėtinai gerai. Šilta, jūra, saulė kasdien,
aplinkui tiek nuostabių miestų su istorija. Iškart su-
pratome – mūsų vieta šaltam metų laikui – čia.

Vytenis (toliau VL): Vieną pilką eilinį lapkričio rytą
ėjau į studiją (Vilniuje – R.M.L.). Kelios minutės ke-
lio nuo namų. Supratau – reikia kažką gyvenime keis-
ti. Kas dieną vis tas pats – ir tai jau dvidešimt metų
– tas pats kelias, dirbtuvė, šviesa. Kaskart atėjęs į dirb-
tuvę įjungiu šviesas… ir taip iki pavasario. Kai at-
vykom į Ispaniją, supratau – čia turi prasidėti mano
pokyčiai. Taip ir pakeitėm žiemos rutiną į naujus pa-
žinimus.

Iškart pamilote šalį taip, kad net nusipirkote ten „dvarą”? 
GL: Pamilome. Antrais metais pradėjome ieško-

ti žiemos namų – ieškojome netoli kultūrinio centro
Malagos, Viduržemio jūros. Ieškojome miestelio,
kad būtų ispaniškas, ne kurortinis. Nusprendėme,

Ir rojų pasiekia baisūs sapnai…
Kaip gyvena Ispanijoje antruosius namus susikūrę vilniečiai

Panorama,�atsiverianti�pro�langus.� Asmeninio�albumo�nuotraukos

kad jeigu bus toks, kokį įsivaizduojame, tai ir ban-
dysim pirkti… taip ir atsitiko. Namas tiesiog pats at-
ėjo pas mus. Kaina buvo priimtina, pagalvojome – po
truputį susitvarkysime. Sprendimas buvo priimtas
žaibiškai. Per savaitę pardavėme Vytenio studiją Vil-
niuje ir nusipirkome čia. Ne dvarą. Tiesiog tipišką
andalūziško stiliaus namą Velez Malagos miestelio
senamiestyje. Vienoje pusėje – tvirtovės bokštas, ki-
toje – kalnai, po kojomis – visas miestelis su bažny-
čiomis. O iš vienos pusės dar ir jūra matyti. Erdvus,
kad būtų Vyteniui vietos dirbti (nes juk jis iškeitė
savo studiją Vilniuje į studiją čia, po saule…). Tiesiog
– lyg ir įgyvendinta svajonė.

Aplinkui daug istorinio paveldo, galų gale čia pat
ir Marokas, Ispanų Seuta, sėdi į greitaeigį laivą, ir
po valandos tu jau vietoje. O kur dar Granada, Kor-
doba, Sevilija, Ronda ir daugybė mažų istorinių mies-
telių! Yra kur sielą paganyti. Čia, nedideliame mūsų
miestelyje, yra Modernaus meno, Miesto istorinis
muziejus ir dar bent 3 ekspozicijų salės, kur pasto-
viai vyksta parodos. Kai išeini kas vakarą pasi-
vaikščioti, visada yra kur užeiti.

Gal turite lietuvių kaimynų? 
GL: Yra, bet nedaug šioje Malagos pusėje. Bet pla-

nuoja dabar čia mūsų pavyzdžiu pasekti keletas drau-
gų. Būtų smagu. Mūsų namai visuomet būdavo pil-
ni naujų ir senų bičiulių. 

Ar su vietiniais bendraujate ispaniškai, ar angliškai? 
GL: Nei ispaniškai, nei angliškai. Ispanai ap-

skritai beveik nešneka angliškai, ispaniškai gerai dar
nemoku, bet ispanai labai geranoriški – susikalba-
me širdžių kalba! O ir Google yra… Pamilau ispanus
visa širdimi. Paprasti, draugiški, negodūs ir ne-
arogantiški žmonės. Gyvenimas čia be stresų ir bė-
gimo. Viskas iš lėto, nesiplėšant dėl pinigų. Toks įspū-
dis, kad jie dirba tiek, kiek jiems užtenka gyvenimui.
O po to leidžia laiką su bičiuliais, šeima.

Streikai užklupo Prancūzijoje,
koronavirusas – Ispanijoje

Kiek žinau, gruodžio mėnesį Vytenis su savo darbais
dalyvavo jungtinėje Lietuvos dailininkų parodoje Paryžiu-
je. Per Kalėdas atvykote trumpam į savo namus Vilniuje,
o paskui išskubėjote į haciendą Ispanijoje. Lėktuvu ar au-
tomobiliu? 

GL: Lėktuvu. Pabuvome šįkart beveik mėnesį Vil-
niuje žiemą. Taip išėjo, po Paryžiaus galvojome
grįžti į Malagą, bet grįžome į Lietuvą. Lietuvoje la-
bai gera, bet labai jau pripratome prie saulės ir ši-
lumos.

Planavome čia būti iki gegužės, bet dabar gal pa-
būsime ilgiau. Nieko tokio. Mums čia gera. Tik tėvai
Lietuvoje rūpi, bet kiek galiu, tiek pasirūpinu jais per
atstumą. Lietuvoje būtų taip pat…

taringas. Dar neįžengęs į savo butelį Senamiestyje, ant
slenksčio radau paukščio plunksną. Bijojau ją į ran-
kas paimti. Po trejetos savaičių plunksna dingo. Ko
gera, vėjas nupūtė, nes nė gyva dvasia čia neužeina,
kur uždaros durys ir privati valda. Porą sykių kanki-
no košmarai. Kartą sapnavau, kad esu stipriai pririš-
tas savo mėgstamu, jau senu, odiniu Versace diržu.
Ir štai – nei  iš šio, nei iš to diržas trūksta per pusę... 

Galop prieš savaitę, sekmadienį, laikrodžio rodyklę
reikėjo pasukti valandą pirmyn. Užlipau ant kėdės, nu-
ėmiau nuo sienos laikrodį, pavariau ir kiek kartų be-
bandžiau pakabinti, jis vis sustodavo. O paguldytas
ant rašomojo stalo, tiksėjo tvarkingai. Supraskite kaip
norite…

Viva España
Mano pašnekovai – vilniečiai dailininkai Gaiva

ir Vytenis Lingiai, su kuriais susipažinau Vilniuje

Kaip jus  pasiekė pirmosios žinios apie šią globalinę
pandemiją? 

VL: Apie globalinę pandemiją sužinojome čia gal
kovą. Net kai Italijoje viskas žiauriai greitai plito, čia

Pagaliau�yra�laiko�pagaminti�citrinų�džemą.

Vytenio�ir�Gaivos�,,tapas”�baras.

Drobės�baigėsi,�bet�baltų�sienų�dar�į�valias.�
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atrodė ramu. O po to buvo futbolo rungtynės su Ita-
lija…

Ir kokia buvo judviejų reakcija? 
GL: Buvo baisu, bet viskas atrodė taip toli. Turiu

omeny Kiniją, net Italiją... O kai paskelbė Ispanijo-
je, jau buvo aišku, kad geriau sėdėti ramiai namuo-
se.

VL: Na, taip. Labai staigiai viskas plito. Dar kovo
pradžioje buvo visai ramu, mus lankė draugai… bet
po to… ispanai juk negali be futbolo. O po futbolo
rungtynių su italais viskas žaibiškai ėmė keistis.

Kokia situacija yra rajone, kur judu gyvenate? 
GL: Pas mus užsikrėtusių virusu nedaug, lyginant

su Madridu ar Katalonija. Kai po savaitės karantino
važiavau į parduotuvę, atrodė, kad visi laikosi nuro-
dymų. Parduotuvėse žmonių mažai, niekas nesigrū-
da, senukų apskritai nesimatė. Nors mūsų bičiulis po-
licininkas sakė, kad policijos pagrindinis darbas da-
bar vaikyti susibūrimus… Visur tas pat, visur viso-
kių žmonių yra. Vietinių čia buvo toks lėtas gyveni-
mas – sėdėti kavinėse, bendrauti, niekur neskubėti.
Todėl jokio streso, pykčio, agresijos. Niekada negir-
dėjau barantis, pypsint dėl neteisingai atlikto veiks-
mo vairuojant. Net kai sustoja keli vairuotojai pasi-
kalbėti, visi kantriai laukia. O aplamai čia atvažiavus
didžiausią įspūdį padarė tvarka ir švara. Plaunamos
gatvės buvo ir iki pandemijos, o dabar ypač.

VL: Gatvėse tylu… tik kas vakarą skamba baž-
nyčios varpai… Kai kažkur vakare už 3–5 km pra-
važiuoja automobilis, per kalnus ataidi iki mūsų. Tai-
syklės čia griežtos. Baudos už jų nesilaikymą vis di-
dėja, nes suvaldyti mases, ko gera, tik taip įmanoma.
Vis tiek atsiras važiuojančių be reikalo į susibūrimus
ar panašiai.

Jaučiatės saugiau ten ar Lietuvoje? Gal norėjote kuo
greičiau grįžti į Vilnių?

GL: Sunku pasakyti. Čia, savo namuose,  jaučia-
mės saugiai. Neramu turbūt visiems. Bet kad baimė
tvyrotų aplinkoje, nejaučiu. 

VL: Nebuvo noro skristi į Lietuvą. Nes jau buvo
nesaugu grįžti, būtent oro uostuose ir žmonių susi-
būrimuose geriau nebūti.

Kaip šiandien atrodo jūsų kasdieninis gyvenimas? Gal
tu, Gaiva, Ispanijoje turi audimo stakles?

GL: Gobelenų jau seniai neaudžiu, bet veikti tik-
rai turime ką. Vytenis užtapė visas drobes, tai dabar
perėjo prie sienų tapymo. Tas labai džiugina. Tokių
minčių buvo seniai, tik nebuvo laiko, nes visada kaž-
kur judėjome. Aš sutvarkiau mūsų sodelį, namus. Pil-
na visokių statybininkų nebaigtų darbelių. Tai šen,
tai ten pavalau, kažkur padažau, dar siuvu, kai
įkvėpimas pagauna… Pagaliau atsirado laiko ir cit-
rinų džemui padaryti. Skanu!

O parduotuvėse prekių netrūksta? Tualetinis popierius
netapo deficitu?

GL: Prekių visokių pilna. Viskas, kas buvo iki tol,
yra ir dabar. Popieriaus nebuvo gal tik vieną dieną,
dar nepaskelbus karantino.

Vyno judviejų pastogėje, manykime, taip pat netrūks-
ta…

GL: Vyno tikrai ilgam užteks. Ir pinigų vynui – jis
čia pigus. Anksčiau eidavome čia vakarais į „tapas”

barą, dabar vakare, kai atsidarome vyno butelį, ei-
name į „tapas” barą ant sofutės. Pasivaikščiojimams
maršrutas – virtuvė, terasa. Vytenio studiją aplankau,
dar iki garažo užlipu (jis pas mus aukščiausiai) tada
į miestelį išeiname, – tai mūsų paradinės durys ir ne-
didelė terasa – pasižiūrime, kuo miestelis kvėpuoja…
bet gatve praeina tik žmonės, vedami šuniukų.

O mitybą teko pakoreguoti? Gal aistringas žvejys Vy-
tenis pagauna žuvies vakarienei?

GL: Valgome viską tą patį. Gal mažiau žuvies pro-
duktų, nes kasdien į parduotuvę nevažiuoju. Vytenis
jau seniai nežvejoja. Jo aistra – nuo ryto iki vakaro
septynias dienas per savaitę – tapyba.

Virusas palietė ir karališkąsias šeimas
Ką kalba savo žmonėms Ispanijos žiniasklaida?

V.�Lingio�gyvenimas�ir�aistra�–�tapyba.�Nuo�ryto�iki�vakaro,�7�dienas�per�savaitę.

GL: Manau, tą patį, ką ir visur. Visus ragina sė-
dėti namie. Bet negąsdina. Reikia nepamiršti, kad Is-
panijoje daugiausiai aukų yra tarp senukų. Il-
gaamžė tauta…

Kokios kitų lietuvių nuotaikos? 
VL: Jų nuotaikos kaip ir visų – kantriai laukia.

Aišku, yra visokių, kurie sugalvoja staiga į Lietuvą
grįžti bet kokiais būdais, apie tai iš ,,Facebook” gru-
pių žinau.

Jūsų dukra Akvilė su šeima gyvena Londone. Kokios
nuotaikos ten? Juk ir princas Charles tapo šios globalinės
pandemijos auka.

GL: Virusas palietė ir Ispanijos karališkąją šei-
mą. 86 m. princesė Maria Teresa mirė nuo viruso. O
Paryžiuje!.. Dėl vaikų, žinoma, neramu. Visa laimė,
kad jie turi galimybę, ir jau seniai, dirbti namuose.
Anūkui sunkiau nustygti namuose, bet ir jis randa
kuo užsiimti. Nesustodamas piešia, konstruoja,
daro mankštą – kas rytą ten transliuoja laidas to-
kiems kaip jis. Vaikams būtina išsidūkti. Jis įpratęs
ir supranta – mama ir tėtis dirba, tenka užsiimti veik-
la pačiam.

Bet vėlgi – jiems Anglijoje likti dabar saugiau, negu vyk-
ti pas jus į Ispaniją?

GL: Aišku, jiems čia būtų smagiau, daugiau erd-
vės ir saulės, bet jokiu būdu... Tegul sėdi namie. Da-
bar kur nors vykti yra savižudybė!

Jei kartais turite krištolinį gaublį po ranka – kaip nu-
matote artimiausią ateitį? Kada pasaulis, nors iš dalies, su-
grįš į normalų ritmą?

VL: Kasdien, kai pabundu, atrodo, kad viskas, kas
vyksta, tik baisus sapnas… Kada baigsis, priklausys
ir nuo mūsų visų. Tikiuosi, žaizdas pasaulis pradės
laižytis tik rudeniop, o kada viskas atsistatys…
nesu nei pranašas, nei ekonomistas…

Aš taipogi nesu nei pranašas, o juolab ekonomistas.
Ir ne mane vieną kamuoja košmariški sapnai… Galime
tik skaičiuoti Dangaus Kūrėjo dovanas – kad esame svei-
ki gyvi, turime stogą virš galvos ir kad šaldytuvas ne-
tuščias, o vonioje kabo ne vienas tualetinio popieriaus ru-
lonas. Kaip buvęs„Kultūros” priedo redaktorius, poetas
Kazys Bradūnas atsisveikindamas pasakytų su optimis -
tiška šypsena: „Laikykimės!” 

Vilniaus�prieblandą�ir�studijoje�nuolat�degančią�elektros�lemputę�G.�ir�V.�Lingiai�iškeitė�į�pietų�Ispanijos�natūralią�šviesą�ir�ryškias�spalvas.

Gatvėse,�kaip�daug�kur�šiomis�dienomis�–�nė�gyvos�dvasios.
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MANTAS MASIOKAS 
RIMA BALČIUVIENĖ

Valstybę�kuria�žmonės�–�tie,�kurie�supranta�laisvės�ver-
tę�ir�kainą;�tie,�kurie,�pasak�škotų�rašytojo�ir�moralisto
Samuel�Smiles,�nieko�neturi�pasaulyje�ir�yra�tik�dori,
vis�dėlto�jie�yra�„tokie�galingi�savo�doroje�kaip�nė�vie-
nas�karalius�savo�valstybėje”,�o�kasdieniais�darbais
geba�liudyti�ištikimybę�tautai�ir�Dievui.�Todėl�minint
Lietuvos�Nepriklausomybės�atkūrimo�30-metį�kartu
su�didžiaisiais�politikais�dera�prisiminti�asmenis,�pa-
dėjusius�Lietuvai,�sustiprintai�Dievo�Bažnyčios,�kel-
tis�iš�komunizmo�priespaudos.�Vienas�tokių,�kuriam
tikėjimas�leido�suvokti�gyvenimo�tikslus�ir�skatino
veikti�–�lietuvių�išeivijos�kunigas�–�prel.�dr.�Jurgis�Ša-
rauskas.

Jurgis Šarauskas į šį pasaulį atėjo baigiant
liepsnoti karo audroms – 1945 m. balandžio 2 d.
Jo tėvai – Jonavos geležinkelio stoties virši-

ninkas Stasys Šarauskas ir Marija Lučinskaitė. Jie
išgyveno didžias Lietuvos kančias – nežinomą rytojų,
didžiuosius trėmimus, karo audras, o kai jau baugino
grįžtantis raudonasis maras, su skaudančia širdimi
paliko namus. Rusams artėjant link Vilniaus, teko
kariniu traukiniu, vykstančiu į Lenkiją, pasislėpus
po sovietinės armijos tanku, pasitraukti į Vakarus.
Įlipti į traukinį nebuvo paprasta – sovietų kareivis,
latvis, tik dėl to, kad buvo sušalęs ir alkanas, leido-
si įkalbamas, kai motina pasiūlė maisto ir angliškų
cigarečių. Pokario metais blaškėsi ir pateko į pabė-
gėlių stovyklą Rebdorfe (Vokietija), mažam kaime-
lyje netoli Ansbacho, kur į gyvenimą pasibeldė pir-
masis Šarauskų sūnus Jurgis. Karas netrukus bai-

gėsi, ir dar 5 metus Šarauskų šeima gyveno pabėgėlių
stovykloje. Pabėgėliais rūpinosi vietos kunigai. Jie
buvo išsilavinę, kilę iš Rytų Europos, daugelis kal-
bėjo keletu kalbų. Jie Šarauskams ir kitiems padė-
jo tvarkyti dokumentus, ieškoti kitose šalyse gyve-
namos vietos. Matant tokią kilnią kunigų tarnystę,
pasiaukojimą dėl kitų, Jurgio širdyje brendo pa-
šaukimo kunigystei grūdas. Ypatingas momentas,
kurį prisimena kun. Jurgis – karo nuniokotoje
Niurnbergo bažnyčioje pro kiaurą stogą sklinda sau-
lės šviesa ir link jos apeigų metu kyla smilkalų dū-
mai – sustiprino jo siekį tapti kunigu.    

Perplaukus Atlantą

Šeimos odisėja tęsėsi: jie 1950 m. pasiekė Ame-
riką ir apsistojo Čikagoje. Lietuvoje buvę valstybės
tarnautojai, Čikagoje įsidarbino fabrikų darbinin-
kais, ir kaip prisimena kun. Jurgis, iš 17 dol. pirmojo
tėvelio atlyginimo, gauto Amerikoje, 6 dol. pasiun-
tė Lietuvoje gyvenančiai seseriai. 

Amerikoje gimė kunigo Jurgio sesuo Lina (g.
1950) ir brolis Arūnas (1951–2002). Jurgis, žinodamas
savo gyvenimo tikslą, nuosekliai jam rengėsi: mo-
kėsi Čikagos Quigley South paruošiamojoje (4 m.)
ir  Niles kolegijos (2 m.) seminarijoje, tęsė studijas
University St. Mary of  the Lake (Mundelein, IL), įgi-
jo filosofijos ir teologijos bakalauro bei teologijos
magistro laipsnius. Pašaukimo ieškojimo stotelėje,
būdamas diakonu, įstoja ir baigia Illinois techno-
logijos instituto viešojo administravimo magistro
studijas. Diakono tarnystėje darbavosi St. Irenaeus
Park Forest parapijoje ir dirbo Čikagos miesto
viešojo administravimo, priežiūros ir vadybos sky-
riuje. Floridos Broward kolegijoje mokė studentus
miesto administravimo vadybos, diakono tarnystę
tuomet vykdė St. Maurice parapijoje (Fort Lau-
derdale, FL.). Sugrįžęs į Čikagą pastoracijos dar-
buose padėjo St. Christopher parapijoje, Midlothian,
IL. 

1973 m. gegužės 9 d. Čikagos arkiv. kard. John
Cody Mundelein seminarijos bažnyčioje įšventintas
kunigu. Pirmąsias šv. Mišias aukojo St. Christopher
bažnyčioje, kurioje dar prieš kunigystės šventimus
tarnavo diakonu. 1973 m. Jurgis Janušaitis, aktyvus
JAV Lietuvių Bendruomenės narys, „Naujienose”
rašė: Pažymėtina, kad Jurgis Šarauskas praėjo įvai-
rias gyvenimo audras. Nuo mažens buvo linkęs į ku-
nigystę, seminarijoje pakėlė ypatingai griežtą režimą
su dideliu kantrumu. Vėliau, jau diakonu būdamas,
išgyveno didžio bandymo laikotarpį, blaškėsi pa-
sauliečių gyvenimo sūkuriuose, bandė kitus kelius, ta-
čiau sugrįžo į kunigystės kelią.

1976 m. Mundelein seminarijoje apsigynė te-
ologijos licenciato laipsnį, o 1979 m. – Northwestern
universitete – daktaro laipsnį. 

Aktyviai rūpinosi lietuvių reikalais

Kun. J. Šarauskas 1973–1979 m. dirbo vikaru St.
Athanasius (Šv. Atanazijaus) parapijoje, Evanstone,
IL. 1977 m. vasario 23 d. „Draugas” išspausdino kun.
dr. Kęstučio Trimako straipsnį „Vis labiau jį matom
savo tarpe”, kuriame džiaugiamasi jaunojo kunigo
veikla: Mes didžiuojamės kiekvienu kunigu, besi-
jungiančiu į išeivijos viešąjį gyvenimą. Vis dažniau
savo tarpe matome jaunąjį kunigą Jurgį Šarauską.
<...> jis yra Lipniūno moksleivių ateitininkų kuopos
dvasios vadas, jų stovyklų kasmetinis kapelionas, Či-

Kokia palaiminta
tarnystė
Prel. dr. Jurgiui 
Šarauskui – 75eri kagos studentų ateitininkų sąjungos centro valdybos

narys ir dvasios vadas. Paskutiniu metu jį vis dažniau
matome aktyviai dalyvaujant ir kitomis progomis: ka-
talikų vadovų pasitarime pašaukimų reikalu, Ame-
rikos lietuvių kunigų vienybės suvažiavimuose. Evans-
tono šv. Atanazijaus parapijoje jis koordinuoja jau-
nimo katechizaciją, dėsto Garret evangelinėje meto-
distų seminarijoje. Įsigijęs valdžios administracijos
mokslų magistro laipsnį Technologijos institute dar
toliau gilinasi organizavimo studijose Northwestern
universitete. 1976 m. Evanstono burmistro rekomen-
duojamas buvo pakviestas eiti miesto komisionie-
riaus pareigas, prižiūrėti civilines tarnybas. Kun. Ša-
rauskas jaučiasi traukiamas tiek lietuvių, tiek ame-
rikiečių. Iš tiesų jis tai traukai ne tik pasiduoda, bet
tiesiog ją iššaukia. Reikia tikėtis, kad ateityje jis ga-
lės dar daugiau laiko, energijos ir talento atiduoti iš-
eivijos lietuvių naudai. 

Atrodo, kad kun. K. Trimako prognozės J. Ša-
rauskui pildėsi: 1979–1980 m. jis dirbo Sacred Heart
of  Jesus, Hubbard Woods; 1980–1982 m. – St. Francis
Xavier parapijoje, LaGrange; 1982–1983 m. – Holy
Ghost parapijoje South Holland.

Puikiai suprasdamas JAV politikos subtilybes,
kun. Jurgis dalyvavo įvairiuose Amerikos politikos
susirinkimuose, rengė ir organizavo demonstracijas
dėl politinių kalinių, bendravo su žiniasklaida, skai-
tė pranešimus Čikagoje, Los Angeles ir kt. Būdamas
aktyvus Čikagos arkivyskupijos kunigas ir besirū-
pindamas pastoraciniais reikalais, nepamiršo ir
lietuvių. Būtent jis, kun. Jurgis Šarauskas, Čikagos
arkiv. kard. Joseph Bernardin supažindindavo su lie-
tuvių situacija Čikagoje ir jam patardavo. Kad dar ge-
riau būtų galima spręsti pastoracinius klausimus lie-
tuvių parapijose, organizavo kardinolo lietuviškų
bendruomenių lankymus, o didžiausiu iššūkiu tapo
pirmosios JAV vyskupų delegacijos vizitas į Lietu-
vą, kuriam įvykti kun. Jurgis dėjo daug pastangų. To-

Prel.�J.�Šarauskas�padėjo�pakilti�Lietuvai�ir�jos�Katalikų�Baž-
nyčiai.

Po��vysk.�Kęstučio��Kėvalo��konsekracijos��(iš�k.):�K.�Kėvalas,�Gintaras�Grušas,�Sigitas�Tamkevičius�ir�Jurgis�Šarauskas.�

Vaikystėje�su�tėvais�Stasiu�ir�Marija�Šarauskais.�
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kiai veiklai tikriausiai skatino suvokimas, kaip sakė
prof. A. Liaugminas, kad Tautybė, kaip židinio ugnis,
nekurstoma gęsta, o ypač dabar, kai didelė tautos da-
lis liko išblaškyta po viso pasaulio kraštus, kai neteko
gyvojo ryšio su pačiu tautybės židiniu.

Nuoširdus rūpinimasis žmonėmis, puikus poli-
tikos išmanydamas ir gebėjimas orientuotis sudė-
tingose situacijose randant jėgų ir būdų jas keisti, at-
vėrė kun. J. Šarauskui ne vieną galimybę tai daryti:
jis buvo pakviestas į prezidento Jim Carter organi-
zuojamus renginius ir posėdžius sprendžiant ne tik
lietuvių emigrantų reikalus, bet ir Amerikos politi-
kos klausimus; 1979 m. tampa pirmuoju katalikų dva-
sininku, JAV Baltųjų rūmų kolegijos asociacijos na-
riu; buvo paskirtas Baltųjų rūmų „White House Fel-
low” tarnautoju kaip ypatingasis valstybės pasekre-
toriaus padėjėjas valstybės politiniams reikalams Eu-
ropos ir Sovietų Sąjungos klausimais. 

1983–1990 m. buvo Čikagos Šv. Antano parapijos
administratorius-klebonas bei nuo 1984 m. sausio 28
d. vadovavo Čikagos arkivyskupijos tyrimų ir pla-
navimo skyriui, kuriame aktyviai prisidėjo prie Či-
kagos arkivyskupijos pertvarkymo ir naujų padalinių
kūrimo. 

Vienas ir šiandien veikiančių kun. J. Šarausko
projektų yra įsteigtoji Palaimintojo Jurgio Matulai-
čio misija, skirta Čikagos pietvakarių priemies-
čiuose gyvenančių lietuvių sielovadai vykdyti. 1984
m., artėjant krikščionybės Lietuvoje 600 m. sukakčiai,
kartu su Šv. Kazimiero seserimis jų vadovaujamoje
Marijos gimnazijoje buvo sukviestas sielovados pa-
sitarimas. Tuometinis lietuvių sielovados Čikagos ar-
kivyskupijoje vadovas kun. J. Šarauskas ieškojo vys-
kupijos turimos nuosavybės – patalpų, kurios tiktų ir
pamaldoms, ir tradicinei lietuvių veiklai: lituanisti-
nei mokyklai, renginiams, susirinkimams. Reikalai
tvarkėsi vangiai, bet sklandžiai. Kadangi reikėjo ir ku-
nigo, lietuviai jėzuitai apsiėmė būsimą naująją baž-
nyčią aptarnauti. Pirmuoju misijos klebonu paskir-
tas kun. Leonas Zaremba SJ, kurį toms pareigoms re-
komendavo tuometinis Lietuvos jėzuitų provincijolas
kun. Antanas Saulaitis SJ. Palaimintojo Jurgio Ma-
tulaičio misija Lemonte įkurta 1989 m. gruodžio 19 d.
ir šiandien yra viena pagrindinių ir svarbiausių lie-
tuvių emigrantų Amerikoje susibūrimo vietų. 

Katalikų Bažnyčios stiprinimas anapus 
„geležinės uždangos”

1990 m. JAV Vyskupų konferencija nutarė, kad rei-
kia steigti paramos organizaciją, kuri rūpintųsi Ka-
talikų Bažnyčios situacija griūvančioje Sovietų Są-
jungoje. Pirmuoju atstovu buvo paskirtas kun. J. Ša-
rauskas. Vėliau, plečiant veiklas, buvo sukurtas Ry -
tų Europos ir Sovietų Sąjungos šalių katalikų para-
mos fondas su kasmetine nacionaline rinkliava, už ku-
rio veiklos organizavimą ir paramos teikimą taip pat
buvo atsakingas kun. Jurgis. Kaip rašė tuometinė
spauda, tai buvo išskirtinai kvalifikuotas Amerikos
aplinkos žmogus, paskirtas atlikti didžiausią uždavinį:
teikti pagalbą Bažnyčiai Rytų Europoje ir Sovietų Są-
jungoje, kur jau budo laisvės troškimas.

Sovietų ideologijos veikiama ir persekiojama
Katalikų Bažnyčia buvo išgąsdinta ir silpna. Kun. dr.
J. Šarauskas, sudarė specialią komisiją, jungiančią
daugiau kaip dvidešimtį Rytų Europos valstybių
vietinių bažnyčių.

Jis pasižymėjo ir kaip reikalingų aukų rinkimo
organizatorius, ir jų skirstytojas. Kun. Jurgis uoliai
ir įtaigiai darbavosi, nes JAV Vyskupų konferenci-
jos sprendimu kasmet JAV bažnyčiose buvo vykdo-
mos rinkliavos paramai gauti. Pažymėtina, kad
pirmoji rinkliava 1991 m. siekė 6,5 mln. JAV dolerių. 

Vykdydamas sielovados ir paramos darbus prie
Jungtinių Valstijų vyskupų konferencijos Vakarų,
Vidurio ir Rytų Europos regionams, kun. Jurgis sie-
kė tose šalyse atkurti ar sukurti vietinę bažnyčią. Po
intensyvaus ir drastiško krikščionių persekiojimo
sovietmečiu pagrindinis kun. J. Šarausko uždavinys
buvo atlikti darbus, susijusius su kunigų ir vysku-
pų dvasingumo stiprinimu: suteikti jiems paguodą
ir viltį, o senajai kunigų ir vyskupų kartai – nusi-
raminimą ir ramybę. Jauniems dvasininkams kėlė
iššūkį – rasti naują krikščioniškojo tikėjimo liudi-
jimo būdą skelbti Evangeliją.

Kun. J. Šarausko poliglotiniai gabumai atsi-
skleidė, kai teko organizuoti pirmąsias JAV vysku-
pų oficialias delegacijų keliones į Rytų Europos ša-
lis. Gerai mokėdamas vokiečių, rusų, lietuvių, len-
kų, lotynų ir graikų kalbas nesunkiai derino kelio-
nių reikalus, kurių jau visų nebeatmena, bet įsi-
mintina viena iš pačių pirmųjų – į dar sovietinę
Maskvą. Tai buvo pirmoji JAV Vyskupų konferen-
cijos tokio aukšto rango delegacija į Rytų Europos
šalis. Delegacijos vadovas Čikagos arkiv. kard. Joseph
Bernardin susitiko su Maskvos ir visos Rusijos pa-
triarchu Aleksejumi II, SSRS religinių reikalų mi-
nistru, vėliau diplomatiniuose susitikimuose su
SSRS užsienio reikalų, kultūros ir sveikatos mi-
nistrais. 

Visų Rytų Europos bažnyčių prašymai pir-
miausiai būdavo įvertinami kun. J. Šarausko ir pa-
teikiami svarstyti JAV Vyskupų konferencijai. Daž-
nai kun. Jurgis pats vykdavo į tas šalis, kurios pra-
šė paramos, kad žinotų, kam ir kokiu tikslu bus ar
yra naudojami JAV Vyskupų konferencijos pinigai,
už kuriuos turėdavo atsiskaityti. Jis su šypsena pri-
simena nesusipratimus Rytų Europos oro uostuose
ir ten praleistas ilgas valandas, kurias skirdavo mal-
dai. 

Kas besuskaičiuos, kiek skirta paramos Rusijos,
Lenkijos, Baltarusijos, Lietuvos, Latvijos, Estijos, Uk-
rainos, Rumunijos, Albanijos katalikų ir unitų ben-
druomenėms. Kun. Jurgis pamena svarbiausius
veiklos prioritetus – nuostatą – kad tik statyboms lė-
šos nebūtų skiriamos, bet prisimena, jog per 13 m.
padarė dvi išimtis – katalikiškos spaustuvės Lietu-
voje ir Albanijos katedros statyboms. 

Daug daugiau negu finansinės paramos, kuri sie-
kė per 75 mln. dolerių, prisikeliančioms Bažny-
čioms reikėjo sielovadinio sustiprinimo. Tam labai
trūko gabių ir atsidavusių dvasininkų ir pasauliečių,
todėl jų rengimui galimybių buvo ieškoma Ameri-
kos ir Romos universitetuose bei seminarijose ir ski-
riamos mokslo stipendijos. Pirmosios mokslų sti-
pendijos 1993 metų skirtos Gintautui Vaitoškai ir Do-
vilei Macikėnaitei, Washingtono universitete mo-
kytis galėjo Telšių vyskupijos kunigai Antanas
Lapė ir Sigitas Žilys. Vėliau prie jų prisijungė se-
minaristai Kęstutis Kėvalas, kun. Žydrūnas Kulpys
ir kun. dr. Andrius Narbekovas. Tai tapo gražia tra-
dicija, kad po kelis ar net keliolika studentų iš Lie-
tuvos ir kitų šalių naujus mokslo metus pradėdavo
užsienio universitetuose. O kur dar parama Lenki-

jos Katalikų radijo, katalikiškų ligoninių tinklo
Armėnijoje atsiradimui, Prahoje įkurti pirmieji
namai nėščiosioms ir daugybė paramos projektų Uk-
rainos unitų parapijoms, Baltarusijos, Rusijos, Gru-
zijos katalikų bendruomenėms.  

Sulaukė deramos pagarbos ir įvertinimo

1990 m. balandžio mėn. 22 d. kun. J. Šarauskas
priimamas į Šv. Kristaus Kapo riterių ordiną. 1993
m. jam aktyviai vykdant paramos projektus ir or-
todoksų šalyse, Ukrainos Graikų apeigų (unitų)
metropolitas Myroslav Ivan Lubachivsky suteikė Bi-
zantiško rito Ukrainos Katalikų bažnyčios arkiku-
nigo titulą, t.y. teisę šv. Mišias aukoti graikų apeigų
ritu. 

1993 m. kovo mėn. 27 d. popiežius Jonas Paulius
II kun. J. Šarauskui suteikia monsinjoro titulą, o 2003
m. – garbės prelato.

J. Šarauskui teko ir pačiam būti ataskaitinių de-
legacijų nariu. 1998 m. Lietuvoje lankėsi JAV Vys-
kupų konferencijos New Orleans arkivyskupas
Francis B. Schulte, šios delegacijos metu jau mons.
J. Šarauskas bei Gamming tarptautinio teologijos
instituto Austrijoje direktorius dr. Michael Wald Sta-
ne apsilankė Lietuvos Katechetikos, Šeimos cent-
ruose, socialinės rūpybos profesinių studijų „Cari-
tas” skyriuose, kitose Vilniuje ir Kaune įsikūrusiose
katalikiškose įstaigose. Vizito metu jie susipažino su
šių įstaigų veikla, vykdomomis programomis, kaip
įsisavinamos paramos fondo lėšos, taip pat susitiko
su Vilniaus arkiv. Audriu Juozu Bačkiu ir Kauno ar-
kiv. kard. Vincentu Sladkevičiumi MIC. 

Norėdami JAV Vyskupų konferencijai atsidėkoti
už pagalbą ir rūpestį skirtingų šalių bažnyčių va-
dovai mons. J. Šarauskui suteikė savo katedrų ka-
pitulų kanauninko titulą. 

Mons. J. Šarauskui teko rūpintis ir rengti Lie-
tuvos delegacijos atvykimą į Ameriką. Kauno arkiv.
Sigitas Tamkevičiaus ir Rusijos Europinės dalies
apaštališkasis administratorius arkiv. Tadeush
Kondrusevich vyko į Arlingtoną. Arkivyskupas bu -
vo kviečiamas skaityti pranešimą konferencijoje
„Religija postkomunistiniuose kraštuose”, taip pat
lankėsi lietuvių mokymo bei socialinėse institu-
cijose ir išeivijos lietuvių parapijose. Konferenci-
joje dalyvauti buvo kviečiami visi, kurie kovojo už
tikėjimo laisvę sovietų priespaudos metais. Lydimas
mons. J. Šarausko, arkiv. S. Tamkevičius lankėsi
JAV Vyskupų konferencijos būstinėje Washingto-
ne, susitiko su tikinčiaisiais lietuvių parapijose
Washingtone bei Baltimorėje, aplankė Baltimorės
Švč. Marijos seminariją bei universitetą, kur tuo
metu mokėsi du klierikai iš Lietuvos. Čikagoje ar-
kivyskupui buvo surengtas susitikimas su Čikagos
kard. Francis E. George OMI. Lietuvių delegacija
aplankė Mundelein kunigų seminariją, kurioje
vėliau mokslus baigė ir įgijo teologijos mokslų dak-
taro laipsnį kun. Gediminas Jankūnas, bei įvairias
katalikų socialines institucijas. Švč. Mergelės Ma-
rijos Gimimo bažnyčioje, Marquette Parke, arkiv. S.
Tamkevičius aukojo šv. Mišias, jose dalyvavo ir nau-
jai išrinktasis Lietuvos prezidentas Valdas Adam-
kus.

2004 m. liepos mėn. prel. Jurgis Šarauskas bai-
gė savo tarnystę JAV Vyskupų konferencijos Rytų Eu-
ropos paramos fondo vadovo pareigose. 2004 m.
rugsėjo mėn. 14 d. paskiriamas St. Mary, Riverside
parapijos klebonu. 

Išeivijos kunigas prel. Jurgis Šarauskas sulau-
kė ir daugiau pagarbos ir įvertinimo: 2004 m. vasa-
rio 16 d. Lietuvos Respublikos prezidento Rolando Pa-
kso sprendimu buvo apdovanotas Vytauto Didžiojo
ordino Karininko kryžiumi, o 2005 m. Tarptautinis
Austrijos Gamming Santuokos ir gyvenimo tyrimų
teologinis institutas vieninteliam prel. Jurgiui Ša-
rauskui suteikė savo garbės daktaro laipsnį, kurį įtei-
kė šio instituto Didysis kancleris Vienos kard.
Christoph Schonborg. 

Prel. dr. Jurgis Šarauskas yra Dievo apdovano-
tas ypatingomis savybės – jis liudija mums gilią mei-
lę Kristui, asmenybės stiprybę ir novatorišką su-
pratimą apie pasaulį ir Dievą jame.

Ir Viešpats, mano šeimininkas, parodė man savo
įsakymus – Jį pažinti, mylėti, tarnauti Jam visą gy-
venimą. Kokia palaiminta tarnystė, šlovė, kokia di-
džiausia garbė! Šią šv. popiežiaus Jono XXIII ištar-
mę galėtų ištarti ne vienas kunigystės sakramentą
priėmęs kunigas, kuris pasiryžo pašvęsti savo gy-
venimą Dievo pažinimui, uoliai tarnystei Jam ir žmo-
gui. Būtent toks yra mūsų mylimas ir gerbiamas
prel. dr. Jurgis Šarauskas. Ilgiausių metų!

Prelato�rūpesčiu�mokslus�baigę�JAV��(iš�k.):��a.�a.��kun.�Kazimieras�Meilus,�prel.�J.�Šarauskas,�kun.��Gediminas�Jankūnas
ir�Andrius�Narbekovas. Autorių�archyvų�nuotraukos
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA IR PASAULIS

Švelninti�karantiną�reikia�palaipsniui�
Vilnius (Prezidentūros inf.) – Švel-

ninti karantino sąlygas reikės labai at-
sargiai ir palaipsniui, kad nekiltų ant-
roji epidemijos banga, sako preziden-
tas Gitanas Nausėdą.

Šalies vadovas taip pat sako ma-
tantis „tam tikrų stabilizacijos požy-
mių”, kurie rodo, kad Lietuva spren-
dimus priėmė laiku ir situaciją valdo.

„Šitoje vietoje norėčiau būti labai
atsargus, tikrai nesinorėtų padaryti
klaidų tokioje lemtingoje stadijoje,
kuomet, viena vertus, tikimės per-
laužti stuburą koronavirusui, bet jei
padarysime per anksti, galime su-
laukti antrosios bangos”, – sakė G.
Nausėda.

„Jei ir eisime šituo (karantino
švelninimo) keliu, tai turi būti daroma
labai atsargiai, labai selektyviai, labai
laipsniškai, kad jokiu būdu nepažeis-
tume tos trapios pusiausvyros, kurią
netrukus, tikiuosi, pasieksime”, – pa-
žymėjo šalies vadovas.

Jis sakė suprantantis  ekonomi-
nius argumentus dėl karantino sąlygų

švelninimo, siekį išlaikyti darbo vietas,
tačiau pabrėžė, kad „tai neturi būti da-
roma visuomenės sveikatos sąskaita”.

„Aš matau tam tikrų stabilizacijos
požymių, nors ir matome, kad patvir-
tintų atvejų skaičius didėja, bet ir ti-
riame gerokai daugiau. (...) Nuo tikrųjų
atvejų užsikrėtimo atvejai rodo tam tik-
rą mažėjančią tendenciją, tai rodo, kad
sprendimus priėmėme laiku ir situaciją
valdome”, – kalbėjo prezidentas.

Sveikatos apsaugos ministras Au-
relijus Veryga anksčiau sakė, kad Vy-
riausybė yra pasirengusi svarstyti ka-
rantino sąlygų laipsnišką švelninimą
prekybos vietose ir maitinimo įstai-
gose.

Ministro teigimu, sprendimai bus
priimami tik po konsultacijų su infek-
tologais ir epidemiologais, kad dėl
priemonių švelninimo vėl neprasidėtų
staigus koronaviruso atvejų augimas. 

Karantinas Lietuvoje  įvestas iki
balandžio 13 dienos. Jo metu uždarytos
dauguma parduotuvių, kavinės, barai,
tačiau leidžiamas maistas išsinešimui.

D.�Grybauskaitė�vadovaus�JT�aukšto�lygio�komisijai�
Vilnius (Prezidentės spaudos tar-

nybos inf.) –  Prezidentė Dalia Gry-
bauskaitė paskirta Jungtinių Tautų
(JT) įsteigtos Aukšto lygio komisijos, at-
sakingos už tarptautinę finansinę at-
skaitomybę, skaidrumą ir sąžiningumą
(Financial Accountability, Transpa-
rency and Integrity – FACTI), vadove.

FACTI komisiją kovo mėnesį įstei-
gė JT Generalinės Asamblėjos ir JT
Ekonomikos ir socialinių reikalų ta-
rybos (ECOSOC) prezidentai. Pagrin-
dinis tikslas – užkirsti kelią tokiems
globaliems finansiniams nusikalti-
mams kaip mokesčių vengimas, pini-

gų plovimas ir korupcija. 
Ši komisija, kurios nariai – įvairių

šalių politikai, akademinės bendruo-
menės, pilietinės visuomenės ir ne-
priklausomo sektoriaus atstovai, rengs
rekomendacijas, kaip įveikti tarptau-
tinės institucinės ir teisinės sistemos,
susijusios su finansine atskaitomybe
ir skaidrumu, spragas bei pažeidžia-
mumą.  

COVID -19 pasekmės artimiausiu
metu dar labiau padidins iššūkius glo-
baliam finansų pasauliui ir pareika-
laus dar didesnių pastangų kovojant su
finansiniais nusikaltimais.

370�mln.�eurų�skirs�verslui,�apsaugos�priemonėms
Vilnius (BNS) – Vyriausybė iš pa-

siskolintų lėšų dėl koronaviruso ruo-
šiasi skirti daugiau nei 370 mln. eurų
verslui bei apsaugos priemonėms.

325 mln. eurų bus skirti Ekono-
mikos ir inovacijų ministerijai, šie
pinigai bus nukreipti verslui skir-
toms priemonėms įgyvendinti, sie-
kiant išlaikyti verslo subjektų likvi-
dumą ir šalinti padarinius dėl koro-
naviruso.

44,5 mln. eurų bus skirti Sveikatos

apsaugos ministerijai, iš jų 38,8 mln.
bus skirti asmeninėms apsaugos prie-
monės įsigyti, taip pat 5,4 mln. – rea-
gentams, testams, įrangai, monito-
riams, ir kitoms priemonėms bei mo-
kymams sveikatos apsaugos specia-
listams, incidentų valdymo programi-
nės įrangos metinei licencijai įsigyti.

Vyriausybė pranešė apie planuo-
jamus skolintis 5 mlrd. eurų, kad būtų
galima sumažinti ekonominius kri-
zės padarinius.

LRT�TV�eteryje�–�pamokėlės�mažiausiems�
Vilnius (LRT inf.) – LRT tele-

vizija pradeda rodyti laidą „LRT
pamokėlės”, skirtą ikimokykli-
nio, priešmokyklinio amžiaus vai-
kams ir 1- 4 klasių moksleiviams.
Projekto organizatoriai – visuo-
meninis transliuotojas LRT, Švie-
timo, mokslo ir sporto ministerija
ir Kultūros ministerija. Iniciatyvos
globėja – Diana Nausėdienė.

„LRT pamokėlės” bus trans-
liuojamos kiekvieną darbo dieną
nuo 12 val. per LRT televiziją. Lai-
dą sudarys keturios iki 15 min.
trukmės pamokėlės. Jas ves mo-
kytojai, ikimokyklinio ir priešmo-
kyklinio ugdymo pedagogai ir kitų
sričių specialistai.

Pačiose pirmosiose „LRT pamo-
kėlėse” vaikai išgirs patarimų, ką da-
ryti, kad knygos ir jų skaitymas taptų
malonumu, bus kalbama apie Lietuvos
istoriją ir jos reikšmingiausius pus-
lapius, tačiau jie nebus skaitomi iš va-
dovėlių, o remsis asmenine patirtimi

ir išgyvenimais. Taip pat vyks ir spe-
cialiosios vaikams skirtos mankštelės,
vaikai tyrinės pojūčius, susipažins su
gamtinėmis medžiagomis ir erdvės
formomis.

„Įdomiosios pamokos tiesiogiai”
per LRT televiziją bus rodomos šio-
kiadieniais nuo 1 val. p. p.  Laidos įra-
šus galima pasižiūrėti ir LRT media-
tekoje.

Verbų�sekmadienio�Mišios�internetu

Washingtonas (BNS) – JAV pre-
zidentas Donald Trump  perspėjo ame-
rikiečius rengtis „labai siaubingam”
mirties nuo koronavirusinės infekcijos
COVID-19 atvejų skaičiui artimiau-
siomis dienomis.

„Tai turbūt bus sunkiausia savai-
tė, – sakė jis Baltuosiuose rūmuose. –
Bus daug mirčių.”

Tuo pačiu metu prezidentas pa-
brėžė, kad šalis, kur užsikrėtimo atvejų
skaičius viršijo 300 tūkst., negali būti
uždaryta amžinai.

JAV protrūkio epicentru tapusi
New Yorko valstija. Jos gubernato-
rius Andrew Cuomo perspėjo, kad blo-
giausia dar laukia. 

Perspėja�dėl�laukiančios�„sunkiausios�savaitės“

Vatikanas (BNS) – Popiežius
Pranciškus, balandžio 5 dieną, auko-
damas tiesiogiai internetu transliuo-
tas Verbų sekmadienio mišias, para-
gino neprarasti drąsos susidūrus su ko-
ronaviruso pandemija.

Anksčiau šiose Mišiose dalyvau-
davo Šv. Petro aikštėje susirinkusios
minios, bet šiemet Vatikanas atsisako
šimtamečių tradicijų ir nerengia vie-
šų Didžiosios savaitės pradžios cere-
monijų.

Pranciškus koronaviruso pande-
miją pavadino tragedija, kurią reikia iš-
gyventi neprarandant drąsos ir vilties.

„Ir šiandien, matydami pandemi-
jos dramą, matydami, kaip subyrėjo

daug dalykų, kurie mums atrodė labai
tvirti, kai nepasiteisino daugybė mūsų
lūkesčių, kai vienatvė spaudžia širdį,
Jėzus sako kiekvienam iš mūsų: „Drą-
sos, atverk savo širdį mano meilei ir pa-
jusi Dievo paguodą”, – sakė popiežius.

Daugelis iš 1,3 mlrd. pasaulio ka-
talikų Didžiąją savaitę praleis užsida-
rę namuose – kaip ir pats 83 metų po-
piežius.

Pranciškus su išoriniu pasauliu
bendrauja vaizdo ryšiu, kad žmonės ne-
sirinktų jo pamatyti ar pasiklausyti vie-
noje garsiausių pasaulio aikščių.

Vatikanas jau beveik mėnesį yra
uždarytas turistams, visam pasauliui
bandant stabdyti ligos plitimą.

Rekomenduoja�kitiems,�bet�ne�sau�
Washingtonas (ELTA) – JAV vy-

riausybė rekomendavo dėvėti veido
kaukes, kaip priemonę prieš korona-
viruso plitimą. „Tai savanoriška”,–
pareiškė prezidentas Donald Trump.
Jis pridūrė: „Aš nusprendžiau to ne-
daryti”.

Amerikiečiams rekomenduojama
dėvėti medžiagines kaukes, pavyzdžiui,
pasisiūtas namuose, tačiau ne medici-
nines apsaugines kaukes. Šios turi
būti rezervuotos medicinos personalui. 

JAV ligų kontrolės ir prevencijos
centras (CDC) iki šiol sveikiems žmo-
nėms patarė nedėvėti kaukių. D.

Trump pareiškė, kad JAV piliečiai ga -
li naudoti savadarbes kaukes ar šaliką,
kad pridengtų burną ir nosį.

Ekspertai baiminasi, kad reko-
mendacija dėvėti kaukes sukels padi-
dintą paklausą, ir tai gali paaštrinti
kaukių trūkumą personalui sveikatos
sistemoje.

JAV vyriausybės vyriausiasis pa-
reigūnas sveikatos klausimais vi-
ceadmirolas Jerome Adams rašė:
„Rimtai, žmonės, liaukitės pirkę kau-
kes”. Kaukės esą neužkirs kelio koro-
naviruso plitimui. O jų trūkumas ke-
lia grėsmę medicinos personalui.

JAV�prezidento�rinkimai�vyks�laiku
Washingtonas (ELTA) – JAV pre-

zidentas Donald Trump, nepaisant ko-
ronapandemijos, nenori keisti rudenį
numatytų prezidento rinkimų datos.
„Rinkimai įvyks lapkričio 3 dieną”,–
pareiškė jis. 

D. Trump buvo paklaustas, ar, ati-
dėjus pirminius rinkimus, įmanomi ir
planai keisti rudenį numatytų rinkimų
terminą.

D. Trump tai atmetė, kaip ir rei-
kalavimą dėl koronakrizės išplėsti bal-
savimą paštu. „Daugelis žmonių suk-
čiauja balsuodami paštu”,– teigė jis. Esą
yra saugiau, kai žmogus ateina į rin-
kimų apylinkę su asmens pažymėjimu.

Rinkiminiai metai JAV dėl koro-
naviruso plitimo visiškai nukrypo
nuo vėžių. Kovą ir balandį buvo pla-

nuota virtinė pirminių rinkimų. Ta-
čiau dėl pandemijos įvairios valstijos
balsavimą atidėjo vėlesniam laikui.

Tuo tarpu atidėti prezidento rin-
kimų datą būtų labai sudėtinga. Ji
yra įtvirtinta įstatymo. Todėl terminui
pakeisti būtų reikalingos JAV Kong-
reso pataisos, tačiau jas vėlgi būtų
dar galima skųsti teismuose. Be to, taip
būtų laimėtos tik kelios savaitės. Nes
kitas kalendorinis planas netgi įtvir-
tintas konstitucijos ir todėl dar la-
biau nepajudinamas: naujas Kongre-
sas turi susirinkti 2021 m. sausio 3 die-
ną, o prezidento inauguracija turi
įvykti sausio 20 dieną.

Bet kokiu atveju prezidentas ne-
galėtų pats atidėti rinkimų, jei to no-
rėtų.

Dvyniai�pavadinti�Corona�ir�Covid
New Delhi (BNS) –

Indijos Chhattisgarho
valstijoje visuotinio ka-
rantino dėl koronaviru-
so pandemijos metu gimę
dvyniai – berniukas ir
mergaitė – pavadinti Co-
rona ir Covid.

„Prieš gimdymą
buvo sunkumų, todėl
mudu su vyru norėjome
šią dieną padaryti įsi-
mintiną”, – naujienų
agentūrai „Press Trust of  India” pa-
sakojo dvynių mama 27-erių Preeti
Verma. 

Pasak tėvų, vardai primins jiems
apie sunkumus, patirtus karantino
metu ir prieš dvynių gimimą.

„LRT�pamokėlės”�–�jau�kitą�savaitę.�
Aina.lt�nuotr.

Dvyniai�Corona�ir�Covid.������� Daily�Mail� nuotr.
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Pašnekesys su dr. Vytu Vaitkumi

Atkelta iš 2 psl.
Iš Tavo prižiūrimų ligonių intensive ca -

re skyriuje, kiek jų iš to skyriaus išėjo?
Vienas.

Tai patekimas į intensive care yra mir  -
ties nuosprendis?

Apytikriai...

Žmogui mirė ligoninėje, kas tada?
Mūsų ligoninės lavoninė pilna.

Taip išeina, kad kūnas dažnai turi gu-
lėti palatoje, kol pasilaisvina lavoninė-
je vieta. Tiesiog nėra kur dėti. Nors ir
nemalonu, bet tokia tikrovė.

Kodėl toks didelis mirtingumas dėl ko-
ronaviruso?

Vienas dalykas – ligos eiga trupu-
tį klastinga. ER daktarai, apžiūrėję li-
gonį su atitinkamais korona ženklais ‒
gal net su plaučių uždegimu, bet be kvė-
pavimo sutrikimo, siunčia jį namo il-
sėtis ir sveikti. Kiekvieno užkrėsto,
bet neblogai atrodančio paciento negali
guldyti ‒ nėra tam galimybių. Deja, ne-
retai po dviejų dienų tas pats pacientas
grįžta dusdamas su užimtais plaučiais
ir krizinėje padėtyje. Atrodo, kad viru-
sas sukelia ypač galingą uždegiminę
reakciją plaučiuose, nuo kurios prasi-
deda komplikacijų kaskada. O gydant
vienas komplikacijas, dauginasi kitos.
Priedo – neturime nei vieno veiksmin-
go vaisto. Mes visokius variantus ban-
dome – kai kurie porai die  nų lyg pade-
da, bet netrukus pacien to sveikatos
būklė vėl prastėja. 

Jei pacientas dar turi širdies ar
plaučių sutrikimų, aukštą kraujospūdį,
diabetą, yra vyresnio amžiaus, jo rizi-
kos koeficientas žymiai pašoka. To-
kiems pacientams sudėtingiau išsi-
kapstyti. Ir dar prisideda, kad kovojame
su nauju viruso variantu, kuriam dar
nėra kaimenės imuniteto ‒ visi esame
nesaugūs.

Kodėl, manai, virusas taip smarkiai pa-

plito New Yorko mieste?

Priežasčių daug: didelis miestas,
tankus apgyvendinimas, daug varguo-
menės su prasta sveikata. Bet tą pasa-
kius, yra ir daug neprotingo elgesio.
Mūsų burmistras, palyginus su kitais
dideliais JAV miestais, nesiskubino už-
daryti mokyklų, biznių, suvaržyti žmo-
nių judėjimo. O tą padarius, jis pats, at-
rodo, nejautė reikalo sau pritaikyti tai-
syklių ‒ buvo nufotografuotas sporto
klube. Kur jo paties geras pavyzdys?

O miesto žmonės, ypač jaunesni,
tiesiog ignoravo perspėjimus ir nuro-
dymus. Važiuodamas į darbą dažnai ma-
tydavau besigrupuojantį jaunimą prie
restoranų, parkuose ir kitur. Net šiomis
dienomis, New Yorkui esant didelėje kri-
zėje, paplito nuotraukos žmonių mi-
nių, susirinkusių pamatyti JAV laivy-
no USNS Comfort ligoninės laivo, at-
plaukiančio į NY uostą. Šitiems žmo-
nėms mirtinai svarbu nusifotografuo-
ti su laivu, o paskui ligoninėms ir me-
dicinos personalui tenka juos už tą
egoistišką elgesį gelbėti iš mirties. Bet
jie negalvoja...

***

Balandžio 2 d. su dr. Vytu Vaitkumi
pasikeitėme naujausia informacija. Jis
sakė, kad nors visi kalba apie ventilia-
torių trūkumą, pradeda iškilti didesnis
deficitas. Intensive care pacientams ima
trūkti esminių vaistų. Beveik nebėra ra-
minamųjų vaistų, kurie būtini, kad
pacientas nesiblaškytų ir neištrauktų
ventiliacijos vamzdžio, save per trum-
pą laiką uždusindamas. Tie vaistai gy-
dytojui reikalingi ir nuleidžiant vamz-
dį į trachėją. Iš kitos ligoninės girdėjo,
kad trūksta vasopressors klasės vaistų,
kurie kelia kraujo spaudimą esant kri-
tinei hipotenzijai. Ima trūkti ir kitų
vaistų.

O ligoniai vis greičiau miršta. Po
pirmos paros ūmai sutrinka inkstai, ir

Smagesniais laikais atvykęs aplankyti savo močiutės Clevelande. Iš k.: sužadėtinė neurologė
dr. Sydney Moseley, močiutė Jadvyga Kliorienė ir dr. V. Vaitkus.

pacientai antrą dieną jau Amžinybėje.
Dr. Vaitkus pasakojo, kad pacientų priė-
mimas dabar pasidarė kaip šaškių žai-
dimas ‒bandymas vienus patalpinti, ki-
tus iškelti, kai nėra vietos nei intensive
care skyriuje, nei lavoninėje. Su nuo-
vargiu balse jaunasis gydytojas baigė sa-
kydamas: ,,Mes nieko negalime pada-
ryti...”

Autorės pamąstymai

Šis reportažas liečia ligonius, pate-
kusius į ligoninę. Ne visiems, užsikrėtu-
siems koronavirusu, tenka draugauti su
ligonine. Žinoma, yra daug žmonių, ku-
rie suserga ir pasveiksta. Tačiau penk-

tadienį  girdėjau IMHE ekspertų iš Was-
hington, DC, pranašavimą, kad tikimasi
250,000 mirčių. Susirgęs nei vienas iš
mūsų negalime iš anksto žinoti, į kurią pa-
cientų grupuotę mes papulsime. Užtat yra
būtina, kad ramiai liktume namuose ir
griežtai klausytume visų judėjimo suvar-
žymų. Nestatykime nei savęs, nei savo
artimųjų į pavojų. Ligoninių personalas dir-
ba labai sunkiomis ir pavojingomis sąly-
gomis, ir jie dirba ne dėl savęs... Neuž-
mirškime to.

Išgirdau  ir labai taiklią metaforą apie
bendruomeninę atsakomybę šiais laikais:
kai choras prašomas dainuoti pianissimo,
efektas įvyksta tiktai tada, jei taip dainuoja
kiekvienas choristas. 

Kazickų šeimos fondas
Atkelta iš 3 psl.

Pastaruosius keletą metų paramai
skiriama suma yra apie septynis šim-
tus tūkstančių JAV dolerių. Tačiau
susiklosčius tokiai ypatingai situacijai
kaip šiandienos krizė, kuomet poreikis
paramai gerokai išaugo, Fondas turi
teisinę galimybę rinkti papildomas lė-
šas bei paskirstyti jas ir JAV, ir Lietu-
voje.

Per daugiau kaip dvidešimt gyva-
vimo metų įvairių organizacijų, kurias
fondas rėmė praeityje arba remia, ben-
dradarbiauja ir palaiko ryšius, skaičius
išaugo iki beveik šimto. Keičiantis si-
tuacijai Lietuvoje keitėsi ir filantro-
pines ar labdaringas veiklas vykdan-
čios organizacijos, su kuriomis Ka-
zickų šeimos fondas artimai dirba.
Daugiau sužinoti apie Fondo veiklą ir
remiamas iniciatyvas galite apsilankę
interneto svetainėje www.kff.lt.�

Mūsų komanda nuolat stebi šių
dienų aktualijas, renka informaciją
apie kintančias tendencijas ir visuo-
menės poreikius. Remdamiesi ja Fon-
dą valdantys Kazickų šeimos nariai
priima sprendimus, kurioms veikloms
skirti paramą, kad būtų greitai ir tin-
kamai reaguojama į esamą situaciją.

Kazickų�šeimos�fondo�prezidentė�Jūratė�Ka-
zickaitė�ir�Kazickų�šeimos�fondo�Vilniaus�at-
stovybės�direktorė�Agnė�Vertelkaitė.

Lucy�ir�John�Kazickas�(viduryje)�su�Kazickų�šeimos�fondo�darbuotojais.

Tad ir šiandien nuspręsta sudaryti
galimybes JAV gyvenantiems ir Lie-
tuvos gerove besirūpinantiems geros
valios žmonėms prisidėti prie šios ne-
tikėtos gilios krizės užkluptų ir į kri-
tinę padėtį patekusių žmonių para-
mos.

Kazickų šeimos fondas šiuo sunkiu
metu visiems linki stiprios sveikatos.



Remkime Draugo fondą
Nuo�1992�metų�Draugo�fondas�padeda�išlaikyti�mūsų�lietuvišką,
katalikišką�„Draugo”�laikraštį.�Prisiminkite�Draugo�fondą�savo
testamente.�Keletas�stambesnių�palikimų�užtikrins�„Draugo”
laikraščio�gyvavimą�daugelį�metų!�

www.draugofondas.org

http://draugokalendorius.org

Lietuvos garbės konsulo Algio Zaparacko Detroite vedamą  ,,Lietuviš-
kų melodijų” radijo laidą (Birach Broadcasting Corp. Dearborn Hts., MI)

galite girdėti sekmadieniais nuo 8:30 val. r. iki  9 val. r. Michigano laiku (7:30–8
val. r. Čikagos laiku per WNWI 1080 AM).

Laida transliuojama ir internetu: www.wnzk.com
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Vieta,�kur�susitinka�JAV�lietuviai

DRAUGAS
Seniausias�lietuviškas�laikraštis�pasaulyje
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Sužinokite�vienas�apie�kitą

Susipažinkite�su�lietuviška�veikla�–�nuo�vandenyno�iki�vandenyno
XXI�a.�,,Draugas”�–�laikraštis�jums!

Lietuvių Fondo taryba dėl COVID-19 pandemijos priėmė
sprendimą – atidėti LF narių metinį suvažiavimą, kuris

buvo numatytas š. m. balandžio 25 d.

Nauja suvažiavimo data bus paskelbta vėliau.

Pasaulio lietuvių lyderių suvažiavimo nebus
Kovo 28 d. Pasaulio Lietuvių Bendruomenės (PLB) valdyba

posėdžiavo nuotoliniu būdu. Posėdžio metu buvo nutarta dėl

COVID-19 pandemijos atšaukti 2020 m. liepos 14–17 dienomis

Palangoje planuotą PLB ir Pasaulio lietuvių jaunimo sąjungos

lyderių suvažiavimą „Už lietuvybę ir pilietiškumą”.

PLB inf.

Pandemija mus uždarė namuose, tačiau ir būnant izoliuotiems,
galima susirasti daug įdomių užsiėmimų.

,,Draugas” kviečia pasižvalgyti po JAV lietuvių praeitį: kaip jie gy-
veno, kaip dirbo ir linksminosi, ką darė, stengdamiesi išsaugoti lie-
tuvybę? Visa tai galite surasti mūsų suskaitmeninto ,,Draugo” ar-
chyve - nuoroda pateikiama žemiau.

Gal ten jūs surasite ir savo brangakmenį – iki šiol negirdėtos ir įdo-
mios informacijos apie savo giminės žmones, arba apie miestelį,
net namą, kuriame dabar gyvenate.

http://www.draugas.org/archyvas-pdf-2020/

Ieškokite savo brangakmenių


